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1. Nejvýznamnější události ve světě v roce 2019 

 

Nedošlo k brexitu 

Rok 2019 měl být rokem, kdy dojde k brexitu. Původně se tak mělo stát už na 

konci března. Britští poslanci ale v Dolní sněmovně nejprve 15. ledna a poté 

znovu 12. března odmítli schválit brexitovou dohodu vyjednanou premiérkou 

Theresou Mayovou. EU poté vyhověla žádosti Británie a prodloužila termín 

brexitu na 22. května s podmínkou schválení brexitové dohody Dolní sněmovnou. 

To se ale ani napotřetí nepovedlo, a nakonec se na zasedání EU 10. dubna 

rozhodlo o odkladu brexitu do 31. října. Mayová oficiálně oznámila svou 

rezignaci. Mayová po další sérii neúspěšných jednání s opozicí i EU 24. července 

podala demisi a v úřadu ji vystřídal Boris Johnson. Ani tomu se nepodařilo 

brexitovou dohodu protlačit Dolní sněmovnou. Opakoval ale, že je připraven 

vyvést Británii z EU bez dohody. To mu ale na začátku září poslanci zakázali 

skrze Bennův zákon, který ho zavazoval k podání další žádosti o odklad brexitu, 

pokud nebude včas schválená dohoda. 28. října po počátečním váhání Francie 

země EU schválily takzvaný pružný odklad do konce ledna 2020.  

 

Požár katedrály Notre-Dame 

15. dubna ve večerních hodinách začala hořet katedrála Notre-Dame v Paříži. 

Celý svět sledoval, jak se oheň šíří, a během hodiny zaplavila internet videa bortící 

se střechy a sanktusové věže. Hasiči se s ohněm definitivně vypořádali až druhý 

den v poledne. Poté začaly padat sliby o rychlé rekonstrukci katedrály. Dodnes se 

ale neví, jakou bude mít památka nakonec podobu. 

 

Narodil se královský potomek Velké Británie, syn prince Harryho  

6. května v 5:26 v portlandské nemocnici porodila manželka prince Harryho syna. 

„Royal Baby“ bylo už několik měsíců dopředu velkým tématem zdaleka nejen ve 

Velké Británii. V momentě, kdy vyplula na povrch informace, že Meghan rodí, se 

strhla doslova mediální lavina. Lidé z celého světa sledovali online zpravodajství 

a napjatě čekali, jestli to bude chlapec nebo děvče. Dopředu totiž královský pár 

nic neprozradil. Poté, co se vědělo, že Meghan porodila syna, zbývalo ještě 

zodpovědět otázku, jak se bude jmenovat. I to doprovázely tajnosti ze strany 

rodičů a z druhé pak mediální humbuk, spekulace a třeba výpis kurzů sázkovými 

kancelářemi na to či ono jméno. Po dvou dnech od narození, se svět konečně 

dozvěděl, že Royal Baby je Archie. Celým jménem Archie Mountbatten-Windsor. 
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Masové demonstrace v Hongkongu 

9. června po řadě menších demonstrací a protestech proti zavedení tzv. 

extradičního zákona vyšly do ulic Hongkongu stovky tisíc až milion 

demonstrantů. Poté se rozjela série stávek a protestů, které už nezastavilo ani 

stažení návrhu zákona správkyní města Carrie Lamovou. Demonstranti chtěli víc, 

například rezignaci Lamové nebo propuštění zadržovaných. Původně poklidné 

protesty se později zvrhly v násilné střety policie, která nejednou střílela ostrými 

na útočící demonstranty. Ti zase neváhali použít zápalné lahve. Situace se 

zklidnila poté, co prodemokratičtí kandidáti vyhráli místní volby a americký 

prezident Donald Trump je podpořil podpisem zákona o lidských právech. Pat ale 

trvá. Demonstranti stále trvají na svých pěti požadavcích a vláda to odmítá. 

 

Greta vyplula na svou největší misi 

V půlce srpna vyplula z anglického Plymouthu na jachtě na solární pohon přes 

Atlantik Greta Thunbergová (švédská klimatická aktivistka, celosvětovou 

známost získala soustavnými aktivitami na podporu okamžité akce proti 

globálnímu oteplování, které začala v roce 2018 ve svých 15 letech).  Cílem této 

16leté aktivistky ze Švédska byl klimatický summit v New Yorku. Ten začal 23. 

září a Thunbergová na něm promluvila k těm nejmocnějším politikům z celého 

světa. Jestli do té doby někdo o Gretě ještě neslyšel, po jejím vášnivém proslovu 

už to bylo možné snad jen tam, kde není internet, televize či rádio. 

 

Hurikán Dorian 

Ani rok 2019 se neobešel bez přírodních katastrof. Jednou z nejviditelnějších bylo 

řádění tropické bouře Dorian na přelomu srpna a září na jihovýchodě USA a 

přilehlých ostrovech. Dorian v době vstupu nad Elbow Cay přinesl vítr o 

průměrné rychlosti 295 kilometrů v hodině. Vyrovnal se tak rekordu nejsilnějšího 

atlantického hurikánu (podle rychlosti větru) z roku 1935, kdy pobřeží USA 

zasáhl hurikán Labor Day. Dorian napáchal největší spoušť na Bahamách, kde 

bylo potvrzeno 70 obětí a téměř 300 nezvěstných. Škoda na majetku se odhaduje 

zhruba na sedm miliard dolarů. 

 

Turecká invaze do Sýrie 

9. října začala turecká operace Pramen míru na Severu Sýrie. Šlo o vpád 

ozbrojených sil Turecka na území, které bylo pod kontrolou kurdských milic, jež 
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Turecko považuje za teroristickou organizaci. Turecký prezident Recep Tayyip 

Erdogan požadoval jejich stažení z pásu, kam chtěl nastěhovat syrské uprchlíky, 

již utekli do Turecka. Následovaly kruté boje, které si vyžádaly ztráty i na civilním 

obyvatelstvu. Na konci října se po dohodě, kterou mezi Turky a kurdskými 

milicemi sjednalo Rusko, Kurdové stáhli z vytyčeného území. V druhé polovině 

prosince turecký prezident Erdogan oznámil, že chce ve velmi krátké době provést 

přesídlení až milionu syrských uprchlíků z Turecka. Do oblasti se podle něj přitom 

už vrátilo přes 370 000 uprchlíků. 

 

Krádež století v Sasku 

Stačilo pár minut a z proslulé drážďanské klenotnice zmizely historické unikáty 

nevyčíslitelné hodnoty. Dva zloději se vkradli do budovy zamřížovaným oknem, 

rozbili sekerou vitrínu a odnesli si šperky z 18. století. Alarm spustili v pondělí 

ve 4:59 25. listopadu, první hlídka dorazila na místo o pět minut později, ale 

zloději už byli pryč. 

 

Výbuch sopky Whakaari 

9. prosince svět s děsem sledoval vývoj na ostrově White Island na Novém 

Zélandu. Vybuchla tam sopka v momentě, kdy přímo kráterem procházela 

skupina turistů. Zemřelo jich celkem 18 a asi tři desítky jich přežilo s 

popáleninami. 
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2. Nejvýznamnější události v České republice v roce 2019 

 

50. výročí upálení Jana Palacha na Václavském náměstí v Praze 

Na Václavském náměstí se v Praze na protest proti potlačování svobod po 

okupaci Československa vojsky Varšavské smlouvy upálil před 50 lety student 

Jan Palach.  

 

Vila Bertramka od ledna 2019 národní kulturní památkou 

Bertramka je bývalá hospodářská a viniční usedlost v klasicistním slohu z 

poloviny 18. století nacházející se na severním svahu Černého vrchu na pražském 

Smíchově. Dnes slouží částečně jako muzeum, s tematikou zdejšího pobytu 

Wolfganga Amadea Mozarta u manželů Duškových, s původní koncertní síní. 

Budova čp. 169 se nachází v prodloužení Mozartovy ulice, číslem orientačním 2 

je přiřazena k uličce U Mrázovky. Usedlost byla od roku 1964 zapsána v seznamu 

kulturních památek. V lednu 2019 prohlásila vláda Bertramku národní kulturní 

památkou. 

 

Eva Samková se stala 1. února mistryní světa ve snowboardcrossu 

Eva Samková (* 28. dubna 1993 Vrchlabí) je česká snowboardistka závodící ve 

snowboardcrossu. V této disciplíně je olympijskou vítězkou ze Zimních 

olympijských her 2014 v Soči a bronzovou medailistkou z následujících ZOH v 

Pchjongčchangu. V letech 2010, 2011 a 2013 se stala juniorskou mistryní světa. 

V sezonách 2016/2017 a 2018/2019 vyhrála celkové hodnocení snowboardcrossu 

v rámci Světového poháru. V roce 2019 v Utahu získala Eva Samková zlatou 

medaili a titul mistryně světa ve snowboardcrossu.  

 

V květnu proběhly volby do Evropského parlamentu 

Volby do Evropského parlamentu se konaly v pátek 24. a v sobotu 25. května 

2019 v rámci celoevropských voleb do Evropského parlamentu. Jejich 

uskutečnění v tento termín vyhlásil prezident Miloš Zeman. Česko bylo jedinou 

zemí, kde se volilo dva dny. Nově zvolený Evropský parlament byl opět složen 

ze 751 poslanců, Česká republika v něm získala 21 zástupců.  
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Čeští občané mohli vybírat kandidáty z 39 politických uskupení, což bylo 

uváděno jako velmi vysoké číslo (kupř. v Itálii se v těchto volbách do evropského 

parlamentu ucházelo 18 stran a hnutí). V několika obcích byly volby spojené s 

místními referendy. Stalo se tak v Holubicích a Lovčicích na jižní Moravě, ve 

středočeských Měchenicích a v pražské části Běchovice. Ve všech krajích kromě 

Prahy vyhrálo ANO 2011, celkově získalo 21,18 % hlasů a 6 mandátů v 

Evropském parlamentu. Za ANO následovala ODS, Piráti, dále STAN+TOP 09, 

SPD, KDU-ČSL a KSČM. Volební účast 28,72 % je tak třetí nejmenší volební 

účastí ze všech států EU po Slovinsku a Slovensku. 

 

Milion chvilek uspořádal největší protivládní demonstraci od roku 1989 

Milion chvilek pro demokracii je kampaň za odstoupení Andreje Babiše z funkce 

předsedy vlády České republiky vedená od 25. února 2018, a to zejména 

prostřednictvím sběru podpisů pod výzvu Chvilka pro rezignaci a pořádáním 

demonstrací, z nichž dosud největší se uskutečnila 23. června 2019 v Praze na 

Letné za účasti okolo 250 tisíc lidí a stala se největším protestním shromážděním 

v české historii od revoluce v roce 1989. Své požadavky protestující odůvodňují 

tím, že je nepřijatelné, aby premiérem byl „trestně stíhaný člověk, vedený jako 

agent StB“. Pořadatelem kampaně je spolek Milion Chvilek, z. s., založený v této 

souvislosti v lednu 2018, jenž má za účel „podporu a kultivaci demokratické 

kultury, občanské angažovanosti a veřejné diskuse v České republice“. 

 

Národní hřebčín Kladruby nad Labem na seznamu UNESCO. 

O zapsání krajiny kladrubského hřebčína na seznam UNESCO usilovala ČR více 

než deset let. Na indikativní seznam kandidátů byla krajina zařazena v roce 2007. 

Oficiální nominační dokumentaci pak předložila Česká republika Centru 

světového dědictví UNESCO v lednu 2018. Hřebčín v Kladrubech nad Labem a 

jeho krajina tak jsou již 14. památkou v pořadí v rámci České republiky a 1111. 

památkou v měřítku celosvětovém. Zápis proběhl 10. července tohoto roku a 

rozhodl o něm Výbor pro světové dědictví UNESCO na svém zasedání v 

ázerbajdžánském Baku.  V sobotu 5. října 2019 proběhly v Národním hřebčíně 

Kladruby nad Labem velké oslavy zápisu Krajiny pro chov a výcvik 

ceremoniálních kočárových koní v Kladrubech nad Labem na seznam UNESCO 

za přítomnosti široké veřejnosti.   

 

 



7 
 

Zemřel nejvýznamnější zpěvák populární české hudby Karel Gott 

Karel Gott (14. července 1939 Plzeň – 1. října 2019 Praha) byl český šlágrový 

zpěvák, herec a malíř. V letech 1965–2019 se prodalo 50 milionů nosičů alb s 

jeho nahrávkami, což z něj učinilo nejúspěšnějšího českého interpreta. Během 

kariéry vydal 293 sólových alb na domácí scéně i v zahraničí. Zpíval nejen česky, 

ale i německy, latinsky, anglicky, italsky a rusky. V anketách Zlatý slavík a 

později Český slavík získal celkem 42 ocenění. Dále obdržel více než 120 

televizních ocenění, 8 zlatých desek, 1 diamantovou desku, 2 ceny Anděl, 

opakovaně se umisťoval na prvních příčkách hitparád a prodeje desek. Celkově 

nazpíval kolem 2 500 písní. Spolupracoval s mnoha významnými umělci. Stal se 

druhým nejúspěšnějším absolventem mezinárodní pěvecké soutěže Eurovision 

Song Contest, který pocházel z České republiky. V říjnu 2015 mu bylo 

diagnostikováno zhoubné nádorové onemocnění mízních uzlin. Dne 18. března 

2016 média oznámila, že Karel Gott nad rakovinou definitivně zvítězil. V roce 

2018 se u Karla Gotta objevila porucha krvetvorby a v polovině září následujícího 

roku (2019) problémy přerostly v akutní leukémii, kvůli níž zrušil veškerá 

nadcházející vystoupení a zahájil ambulantní léčbu. Ve věku 80 let zemřel ve 

spánku před půlnocí 1. října 2019 doma na Bertramce v rodinném kruhu. Uctění 

památky pro veřejnost se konalo v pátek 11. října 2019 v pražském Paláci Žofín, 

jímž během dne prošlo zhruba 50 000 lidí. Pohřeb se státními poctami se pak 

uskutečnil pro pozvané hosty v sobotu 12. října v katedrále sv. Víta na Pražském 

hradě. Pohřeb byl vysílán v přímém přenosu televize a na velkém plátně na 

Hradčanském náměstí, kde se shromáždilo přes 3 000 lidí. Gottovy ostatky byly 

krátce po obřadu zpopelněny v Motolském krematoriu. Dne 20. prosince 2019 

byla jeho urna uložena do hrobu na Malvazinském hřbitově. 

 

Střelba ve Fakultní nemocnici Ostrava 

Ke střelbě ve Fakultní nemocnici Ostrava došlo 10. prosince 2019 kolem 7.15 

hodin středoevropského času. Do čekárny traumatologie vstoupil muž s pistolí, 

který bez varování, zblízka a v rychlém sledu zasáhl 9 pacientů. Čtyři pacienti 

přišli na místě o život, tři další lidé podlehli způsobeným zraněním. Ze sedmi 

zavražděných byli čtyři muži a tři ženy. Ve večerních hodinách mluvčí nemocnice 

Petra Petlachová uvedla, že dva muži zranění při střelbě jsou mimo ohrožení 

života. Pachatel z místa unikl, ale později, když ho policie odhalila, spáchal 

sebevraždu. Dle počtu obětí je tento útok druhým nejhorším v dějinách České 

republiky, po střelbě v Uherském Brodě v roce 2015. Celkově šlo o třetí masovou 

střelbu (tj. střelbu se 4 a více oběťmi) od vzniku samostatné ČR a již druhou v 

Moravskoslezském kraji (střelba v Petřvaldu, 2009). 
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3. Události ve městě 

 

Přeloučská trojčata oslavila 15. narozeniny 

19. ledna oslavili Adélka, Michal a 

Filip Moravcovi krásné 15. 

narozeniny. Starostka města Irena 

Burešová pozvala trojčata společně 

s rodiči na návštěvu a 

zavzpomínala na jejich návštěvu a 

společné setkání před pěti lety v 

rámci jejich 10. narozenin. Všichni 

tři společně již několik let hrají za 

Přelouč hokejbal, všichni tři 

navštěvují Základní uměleckou 

školu v Přelouči, Adélka hraje na 

klavír a kytaru, kluci oba na bubny. 

Za všechny tři je tzv. „mluvčí“ 

Adélka a doma tak jako všichni 

jejich vrstevníci tráví čas také občas 

na počítači či mobilu. Velkou 

kuriozitou je sbírka Michala, který 

už má doma neuvěřitelných 450 

plechovek od piva. Je vidět, že 

přání stát se sládkem je spojeno i s jeho koníčkem. A který z nich je vlastně 

nejstarší? První se narodil Míša, po minutě pak Filip a jako třetí v pořadí přišla na 

svět Adélka. Upřímně všichni tři přiznali, že v podstatě až při odchodu ze základní 

školy se poprvé rozdělí, a že se na to moc netěší. Od narození, přes mateřskou 

školu, základní školu, sport a návštěvu umělecké školy, všude byli zatím stále 

spolu. Teprve nový školní rok a další studium na střední škole je poprvé zavedlo 

každého někam jinam.  

V evangelickém kostele rozloučení s prof. Milanem Balabánem  

V pátek 11. ledna se ve 14 hodin konal v evangelickém kostele v Přelouči pohřeb 

prof. Milana Balabána (1929–2019). Prof. Milan Balabán byl teolog, 

vysokoškolský pedagog, farář, chartista a básník. Po absolvování Komenského 

bohoslovecké fakulty působil jako vikář a farář v českobratrských sborech  

v Šenově, Strmilově, nám blízké Semtěši a Čáslavi a v Praze-Radotíně. V letech 

1974–1989 byl zbaven duchovní služby a pracoval v dělnických povoláních. Byl 

v kontaktu s pražským disentem a účastnil se podzemních seminářů. Podepsal 
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Chartu 77. V roce 1995 byl 

jmenován profesorem Univerzity 

Karlovy. V roce 2002 obdržel od 

prezidenta Václava Havla státní 

vyznamenání za zásluhy o Českou 

republiku. Zemřel 4. ledna 2019 v 

Libici nad Cidlinou. Poslední 

rozloučení se v Přelouči konalo na 

přání jeho rodiny, která v našem 

městě žije, prof. Balabán  

v posledních letech též 

navštěvoval bohoslužby v místním evangelickém kostele. Ten byl zcela zaplněn 

smutečními hosty z řad jeho rodiny a přátel, promluvil děkan evangelické 

teologické fakulty Univerzity Karlovy doc. Jiří Mrázek, za synodní radu 

Českobratrské církve evangelické Ing. Jiří Schneider a smuteční bohoslužbu řídil 

kazatel pražského farního sboru ČCE U Salvátora doc. Dalibor Antalík.  

(Zdroj: článek Mgr. M. Pešty v Roštu č.2/2019) 

 

 

Ohlédnutí za zimním semestrem VU3V v Městské knihovně Přelouč 

Zimní semestr se zaměřením na téma genealogie studenti Univerzity třetího věku 

zakončili dvěma akcemi. 24. ledna se společně vypravili do Státního archivu v 

Zámrsku, aby své teoretické znalosti vyzkoušeli v praxi. Protože knihovny  

a archivy mají k sobě blízko, připravili pro návštěvníky archiváři nejen prohlídku 

studoven a skladů, ale přidali i přednášku o práci s matrikami, včetně mnoha 
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názorných ukázek. Výlet jako správná třída zakončili v báječné chrudimské 

restauraci obědem. Ve čtvrtek 31. 1. nastal pro všechny studenty důležitý den, 

totiž den „vysvědčení“ a setkání ve vinotéce U Kotýnků. Zde se setkali s velmi 

zkušeným genealogem Lubomírem Havrdou. Přednáška o jeho čtyřicetileté praxi 

v práci s rodokmeny byla pro všechny tou správnou motivací k pokračování v 

genealogickém bádání v našich rodových liniích. Tématem letního semestru byly 

české dějiny, zájem o studium VU3V byl stále vysoký a v Městské knihovně se 

upřímně radovali, že je možné pro naše seniory nabídnout hodnotné využití 

volného času a snad i radost z nových přátelství (čerpáno z článku Ladislavy 

Hývlové, ředitelky Městské knihovny Přelouč).  

 

2. ples města Přelouče, 9. 2. 2019 

V Občanské záložně se konal 9. února již druhý ples města Přelouče. Celý večer 

bravurně moderoval Lukáš Mercl, hostem plesu bylo Smyčcové kvarteto 

UNIQUE a Taneční skupina HROCH. K tanci zahrála kapela THOMAS 

SHOWBAND a po půlnoci se o hudbu postaral DJ Lucky.  

 

Jiří Černý věnoval U Kotýnků celý večer zpěvačce Martě Kubišové 

Všichni milovníci dobré hudby a moudrého slova se 27. února sešli opět ve 

Vinotéce U Kotýnků. Společně s Jiřím Černým prožili návštěvníci velice poutavý 

a příjemný večer věnovaný tentokrát zpěvačce a statečné ženě Martě Kubišové.  
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Výstava na téma beatu a rockové hudby na Přeloučsku 

Od začátku února byla pro širokou veřejnost 

uspořádaná výstava na téma “BEATOVÁ A 

ROCKOVÁ HUDBA NA PŘELOUČSKU 

V LETECH 1964–1989“. Slavnostní otevření 

výstavy se konalo v sobotu 2. února ve 

výstavních prostorách Kulturního a 

informačního centra města Přelouče. Výstava 

navazovala na dvě úspěšné přednášky, které se 

konaly v roce 2018 a zachovala vývoj beatové 

hudby na Přeloučsku od jejích počátků, přes 

první úspěšnou kapelu The Beatboys (1966–

1968), dále zahrnovala skupiny The New 

Generation (později Generace, 1968–1984), Šok 

(1981–1984), Polymetal (1984 – současnost), ale 

i další kapely 60. a 70. let včetně 

undergroundových, punkových a metalových skupin. Na výstavě byla k vidění 

řada fotografií, dobových dokumentů a zejména autentických exponátů (kytary, 

torzo komba, mikrofon, košile bubeníka The Beatboys z roku 1968, jeansová 

vesta zpěváka Polymetalu, texty, notový materiál, dobová korespondence atd.) 

Tyto předměty byly zapůjčeny ze sbírky Jaroslava Foršta a dalších více jak 

dvaceti ochotných nadšenců, přímo z muzejních sbírek města pocházela jen malá 

část vystavených artefaktů. Velký dík patřil všem, kteří přispěli nebo zapůjčili 

dobové exponáty: Ing. Petr Klášterský, Ing. Pavel Krejčík, Ing. Jiří Krejzl, Ing. 

Pavel Rosenberger, RSDr. Jaroslav Čapský, Vladimír Ožďan, Petr „Pazďa“ 

Janda, Miloš „Mildes“ Rudolf, Karel „Cara“ Novotný, Miroslav Bečička, Tomáš 

Lesák, Milan Husák, Šimon Baštecký, Daniel Reichman, Miroslav Holý, 

Miroslav Nedbal, Hana Novotná, MUDr. Alexandr Stulík, Petr Michálek, 

Ladislav Mach, Alan Pešta, 

Libor Marek, Stanislav 

Kyselák, Richard Ulrych, 

Dana Panchártková, Ing. Ivan 

Hývl, Městská knihovna 

Přelouč a Blues Café Kutná 

Hora (omlouváme se, pokud 

jsme někoho nezmínili). 

Správce muzejních sbírek a 

jeden z autorů výstavy 

převelice děkoval Jaroslavu 
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Forštovi za pomoc s přípravou výstavy i její výtvarné prezentace. Na slavnostní 

otevření dorazilo přibližně 80 návštěvníků. Vedle vlastní výstavy byl otevřen  

i přednáškový sál, kde byly promítány historické fotografie místních skupin  

a hudebníků, bylo připraveno též malé občerstvení. Výstava byla otevřena do 25. 

května 2019. V sobotu 16. března se od 17 hodin konala i komentovaná prohlídka 

výstavy za účasti obou autorů a doplněná hudebními ukázkami z tvorby 

legendárních The Beatboys (1966 - 1968).  

 

Přeloučský dechový orchestr ZUŠ Přelouč získal zlaté pásmo 

Dechový orchestr Základní umělecké školy Přelouč pod vedením Michala 

Chmelaře se opět po roce zúčastnil v únoru Mezinárodního festivalu dechových 

orchestrů v Praze. V hotelu Pyramida na Břevnově obhajoval zlatá pásma 

z posledních tří let. Obhajoba vyšla na výbornou, přeloučští muzikanti si ve 

mezinárodní konkurenci orchestrů z Maďarska, Švédska, Německa a Rakouska 

vysoutěžili zlaté pásmo a zvláštní cenu za nejlepší dramaturgii. Ocenění bylo 

cennější o to, že orchestr byl jediným „nedospěláckým“ orchestrem v soutěži. Za 

přeloučskou uměleckou školu soutěžilo celkem 68 muzikantů a více než polovině 

hráčů nebylo 15 let.  Ředitel školy Michal Chmelař poděkoval za skvělou 

reprezentaci školy a našeho města nejen všem hráčům orchestru, ale také učitelům 

Radce Chmelařové, Ivě Junkové, Janu Pátkovi, Lindě Gregarové a Davidu 

Štruplovi za přípravu.  
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Přeloučák Jaroslav Kocourek vzpomínal na Jana Palacha 

O Janu Palachovi se letos psalo a mluvilo snad ve 

všech médiích. Co možná ale nevíte, že tady 

s námi již téměř 50 let v Přelouči žije pan Jaroslav 

Kocourek, který vymyslel, zorganizoval a 

účastnil se téměř 150 km dlouhého pochodu 18 

studentů, kteří v lednu vyrazili z Vysokého Mýta 

do Prahy na pohřeb Jana Palacha. Tenkrát mu 

bylo necelých 22 let a studoval Střední 

průmyslovou školu stavební ve Vysokém Mýtě. 

Zcela přímý a autentický osobní zážitek při invazi 

ruských vojsk v srpnu 1968 do Československa, 

nešťastná atmosféra v naší zemi v té době a 

šokující protestní čin Jan Palacha v lednu 1969 

zapůsobily na tehdy mladého studenta Jaroslava 

Kocourka tak moc, že se v jeho hlavně zrodila myšlenka vydat se se svými 

spolužáky pěšky z Vysokého Mýta do Prahy, připojit se k pražským studentům a 

poklonit se u rakve Jana Palacha. S panem Kocourkem jsme se sešli a vyprávěli 

si o těchto významných dnech, které určitě hluboce zasáhly do jeho života 

nejenom tenkrát, ale zůstaly v něm dodnes.  

 „Vyrazili jsme v úterý 21. 

ledna 1969, spali jsme 

postupně v Dašicích, 

Kolíně, Českém Brodě a pak 

v Praze. Po cestě nás lidi 

zdravili, nabízeli odvoz, 

pomoc, jídlo, fandili nám,  

a to nám všem pomáhalo 

překonat ty dlouhé 

kilometry pochodu v zimě, 

nevlídném počasí, a hlavně 

ve dnech, kdy námi všemi 

otřásl čin Jana Palacha.  

Já osobně nakonec díky 

teplotám a nemoci z Kolína už pak do Prahy pokračoval vlakem a také jsem 

musel zajistit pro všechny kluky ubytování v Praze na vysokoškolských kolejích. 

Takže z Mýta nás odešlo 18, do Prahy jsem nedošel já, já teda dojel z Kolína 

vlakem a pak ještě jeden kamarád, ten taky onemocněl a do cíle nedošel, ale 

jeho boty ano, obul si je místo něho jeden kamarád a došly až do cíle, tak aspoň 
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tak. Když jsme pak dorazili už v dost hrozném fyzickém i psychickém stavu po 

tom několikadenním pochodu k pietnímu místu Jana Palacha, všichni nás 

najednou začali pouštět dopředu k rakvi, bylo to pro nás všechny tak moc silný 

emoční moment, to se snad ani nedá popsat“, vzpomínal pan Kocourek. Nutno 

určitě podotknout, že tito studenti měli veliké štěstí na tehdejší vedení školy a 

třídního učitele, kteří je na pochod pustili a podpořili celou tuto akci. Pravdou je, 

že ředitel průmyslové školy a třídní učitel za svou benevolenci k tomuto 

protestnímu pochodu svých žáků byli později potrestáni, ředitel byl ze své funkce 

odvolán, třídní učitel také utrpěl profesní ztráty. Každý rok se ale tahle parta 

schází, včetně stále žijícího třídního učitele, každý rok vzpomínají na lednový 

pochod v roce 1969 do Prahy.  

„I po tolika letech nás to pořád drží pohromadě. Musím říct, že ačkoliv jsme 

nešli pochod celá třída, protože některým spolužákům to rodiče nedovolili, po 

návratu z Prahy nás ten pochod dal tenkrát v té těžké době ještě víc dohromady, 

to je moc dobře, taky to všechno mohlo dopadnout úplně jinak“. Jaroslav 

Kocourek i jeho spolužáci na konci tohoto zvláštního školního roku odmaturovali 

a vydali se každý svou vlastní cestou a náhoda či osud zavedli Jaroslava Kocourka 

sem k nám do Přelouče. Narodil se v Děčíně, bydlel v Litoměřicích, učil se v 

Kadani a pak ve Vysokém Mýtě. V Přelouči žije od 1. 1. 1972, má tu svou rodinu 

a je to již zcela určitě Přeloučák. Ještě jedna důležitá informace na závěr. Při cestě 

do Prahy tenkrát procházeli také Přeloučí a obědvali v Restauraci U Jelena 

(současná Restaurace U Jiřího na Masarykově náměstí). 

Masopustní dopoledne v Přelouči, 2. 3. 2019 

První březnovou sobotu se konal v Přelouči po hodně dlouhé době masopust. 

Slavnostní průvod masek a všech, kdo se na masopust přišel podívat, odstartoval  

v 9 h z Václavského náměstí za doprovodu kapely. „Běhoun“ vedl celý průvod na 

Masarykovo náměstí, kde mu starostka našeho města předala na dobu masopustu 

klíč od města. Zlobivého medvěda z průvodu nejprve běhoun zastřelil, zdatná 

zdravotnice mu rychle poskytla první pomoc a vzkřísila ho. Na náměstí se také 
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obnovila tradice tzv. „tahání vola na věž“. Ve skutečnosti se tahal vůl do okna 

Občanské záložny, dětem se sypaly z okna bonbony, všem pro dobrou náladu 

zahráli harmonikáři a celým dopolednem provázel Lukáš Mercl. Na náměstí 

přilétli také dravci a mohli jsme zde ochutnat zabíjačkové a jiné dobroty. Letošní 

masopust se skutečně vydařil.  

 

Přeloučští hasiči měli 2. březnový víkend plné ruce práce 

Díky silnému větru měli celý víkend plné ruce práce přeloučští hasiči. 

Likvidovaly se stromy, větve, a další vzniklé překážky, které velice silný vítr 

páchal od pátku do pondělního rána na různých místech našeho města a okolí. 

Zároveň také likvidovali požár hájenky u Valů směrem na hřbitov, právě zde 

zásah trval od nedělního večera až do pondělního rána. Členům Sboru 

dobrovolných hasičů z Přelouče, Technickým službám města Přelouče a všem, 

kteří pomohli, patří velké poděkování.   
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Dětské pěvecké sbory z Přelouče opět zlaté, 12. 3. 2019 

Součástí Národní soutěže žáků ZUŠ, vyhlašované MŠMT, byl ve školním roce 

2018–2019 i obor Sborový zpěv. Krajské kolo pořádala ZUŠ Chrudim v úterý  

12. března 2019 v krásném novorenesančním sále 

Regionálního muzea. V celodenním programu se 

představily sbory ze základních uměleckých škol 

celého východočeského kraje, kde má sborové 

zpívání nejen velmi dlouhou tradici, ale především 

vysokou úroveň. Naše přeloučské sbory, „starší“ 

ROŠŤÁK, který diriguje Anna Grecmanová a na 

klavír doprovází Renata Kalinová, i OHNIVÁČEK, 

který vede Veronika Pokorná a na klavír doprovází Petra Lojínová, vybojovaly 

shodně úžasné zlaté pásmo. Ohniváček se navíc stal absolutním vítězem celé 

soutěže, Veronika Pokorná získala zvláštní cenu za hlasovou kulturu a Petra 

Lojínová za klavírní doprovod. Gratulujeme. 

 

Šachový přebor škol O pohár místostarosty města Přelouče, 29. 3. 2019 

Finálový turnaj přeloučských škol proběhl 29. 3. 2019 v DDM Přelouč. Do turnaje 

postoupili nejlepší šachisté ze zúčastněných škol, kteří se pod dozorem šachového 

mistra Jiřího Hona utkali O pohár místostarosty města Přelouč. Přeborníkem škol 

se pro rok 2019 stal žák Gymnázia a SOŠ Přelouč Štěpán Kukla. 

Výsledky finálového turnaje 

Poř.č. Jméno a příjmení Škola - třída Body 

1. Štěpán Kukla  Gymnázium a SOŠ, tercie 8,90 

2. Marek Blažek Gymnázium a SOŠ, prima 7,71 

3. Tomáš Machač  Gymnázium a SOŠ, kvarta 6,81 

4. Eliška Stárková Gymnázium a SOŠ, tercie 5,69 

5. Ondřej Bahník  ZŠ Přelouč, Masarykovo nám.,8.B 5,47 

6. Matěj Motyčka ZŠ Přelouč, Masarykovo nám.,9.B 5,30 

7. Michal Hývl ZŠ Přelouč, Masarykovo nám.,9.B 5,19 

8. Vojtěch Žďárský ZŠ Přelouč, Smetanova ul., 4.C 4,66 

9. Lukáš Křemenák ZŠ Přelouč, Smetanova ul., 8.B 4,40 

10. Le Hoang Nam ZŠ Přelouč, Smetanova ul., 5.B 4,25 

11. Adrian Netolický ZŠ Přelouč, Smetanova ul., 5.A 3,94 

12. Pavel Grubr ZŠ Přelouč, Masarykovo nám., 5.B 3,33 

13. Petr Smetana ZŠ Přelouč, Smetanova ul., 9.B 3,03 

14. Marek Pižl ZŠ Přelouč, Masarykovo nám.,5.A 2,94 

15 Eliška Zmítková ZŠ Přelouč, Masarykovo nám.,4.B 2,02 

16. Filip Smetana ZŠ Přelouč, Smetanova ul., 7.B 2,02 
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Jarmark firmy Happyland, 1. 4. 2019 

V pondělí 1. 4. 2019 se uskutečnil dlouho připravovaný jarmark třídy 5. C 

Základní školy ve Smetanově ulici ve spolupráci s Českou spořitelnou v Přelouči. 

Podle projektu Abeceda peněz si žáci vytvořili vlastní firmu s názvem Happyland, 

vymysleli podnikatelský záměr, který zrealizovali, a nakonec vše sami prodávali. 

Návštěvníci jarmarku, mezi kterými nechyběla ani paní starostka Irena Burešová, 

si mohli zakoupit voňavá mýdla, svíčky, soli a šumivé bomby do koupele, 

klíčenky, šperky, jarní dekorace, pomlázky a spoustu dalších ručně vyrobených 

produktů. Nechyběla ani bohatá tombola či hudební vystoupení. Na své si přišli i 

milovníci dobrého jídla, protože maminky a babičky napekly spoustu dobrot. 

Odhadoval se výdělek 18 tisíc Kč, avšak celková částka předčila všechna 

očekávání a všechny ohromila a mile překvapila. Výdělek 34 941 Kč byl určitě 

zasloužený, neboť všichni zúčastnění věnovali jarmarku spoustu času a energie. 

Třída 5. C s třídní učitelkou Pavlínou Soldánovou pak jela za vydělané peníze na 

dvoudenní výlet do Prahy, kde si v ZOO adoptovala dvě zvířátka.  

                                                              Jarmark firmy Happyland – žáci 5.C  

 

Zápis do prvních tříd v našich školách, 5. 4. 2019 

V pátek 5. dubna 2019 proběhl zápis budoucích prvňáčků, kteří dorazili se svými 

nejbližšími. Čekání, než na ně přijde řada u p. učitelky, si mohli zkrátit zábavnými 

úkoly, skládáním z LEGA, malováním nebo 

pohádkou. Při setkání s budoucími třídními 

učitelkami, které zjišťovali jejich vědomosti a 

dovednosti, všichni bezvadně spolupracovali. Za 

odměnu si nesli domů výrobky připravené staršími 

dětmi a dárečky věnované školou. Na Základní 

škole na Masarykově náměstí (na fotografii Mgr. 

Viola Vašíčková) bylo zapsáno bylo 45 
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předškoláků, 5 s odkladem. Na Základní škole ve Smetanově ulici pak k zápisu 

dorazilo celkem 69 dětí, do lavic z nich pak usedne celkem 58 prvňáčků.  

 

Nejkrásnější strom Přelouče 2019, 17. 4. 2019 

Městská knihovna společně s Mateřskou školou Kladenská ulice a Odborem 

životního prostředí MÚ Přelouč vyhlašují už od roku 2007 anketu O nejkrásnější 

strom Přelouče. Každé jaro, když se blíží Den Země, tedy v dubnu, hlasují malí i 

velcí milovníci přírody, který strom bude pro následujících 365 dnů králem. Lípa 

svobody ve Zborovské ulici, která hlasování vyhrála letos, byla vysazena v roce 

1990 a stala se začátkem jara součástí naučné stezky po památných stromech  

v Přelouči. 

děti z MŠ Kladenská a vítězná lípa ve Zborovské ul.                     sázení javorů  

 

Celkem získala 293 dětských hlasů a 31 hlasů dospělých účastníků ankety. Ve 

středu 17. 4. dopoledne se sešli zástupci Městské knihovny Přelouč, odboru 

životního prostředí právě u této lípy a společně s dětmi z MŠ Kladenská ulice ji 

označili a zazpívali jí jarní písničku, aby dál rostla a kvetla pro radost nám všem. 

Ke Dni Země jsme při této příležitosti jako každý rok vysadili nový strom, 

tentokrát krásný mladý javor. A k němu ještě tři další javory hned vedle něj, aby 

měl kamarády. Děti totiž dobře vědí, že kamarády potřebuje každý. Ještě jsme 

zkontrolovali oba vloni vysazené stromky Přeloučského šišáku a k radosti dětí 

jsme zjistili, že už nám pokvetou, takže už letos budeme moci sklízet úrodu. Za 

dobu trvání ankety jsme sázeli už i platany, gingo, lípu a další stromy a všem se 

dobře daří (čerpáno z čl.  Ladislavy Hývlové).  
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Sbor J. B. Foerster Přelouč zpíval v Senátu, 9. 5. 2019 

Smíšený pěvecký sbor J. B. Foerster Přelouč přijal pozvání místopředsedkyně 

senátu Miluše Horské a v rámci Kulturního léta v Senátu přednesl hodinový 

koncert v krásných prostorách Valdštejnské zahrady. Výlet do Prahy odstartoval 

již v dopoledních hodinách, protože pro všechny členy sboru byl kromě koncertu 

připravený i doprovodný program v režii paní senátorky. Členové sboru nejprve 

absolvovali komentovanou prohlídku Valdštejnského paláce, ve své kanceláři je 

následně přivítala přímo Miluše Horská. Ačkoliv ráno při odjezdu pršelo, v Praze 

se již mraky rozplynuly a ukázalo se sluníčko. Právě díky krásnému počasí si pak 

všichni mohli prohlédnout i Valdštejnskou zahradu. Dále následovala krátká 

pěvecká zkouška a v 17 hodin po úvodním slovu Miluše Horské a sbormistra Petra 

Vacka rozezněl samotný koncert. V repertoáru zazněly skladby světské a 

duchovní, všechny přednesené skladby vždy v úvodu uvedl sbormistr Petr Vacek. 

V publiku nechyběli ani přeloučští rodáci žijící nyní v Praze, na koncert dorazili 

manželé Klapkovi, pan Závodský s chotí, velmi milým hostem byla i bývalá letitá 

předsedkyně sboru paní Jiřina Koppitzová, která ve sboru působila do roku 2011. 

Rozhodně to byla vzorná reprezentace našeho města na půdě Senátu ČR. 
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11. ročník Tank power show, 11. 5. 2019 

Brány Areálu TANK POWER v Přelouči se pro širokou veřejnost otevřely druhou 

květnovou sobotu od 10.00 hodin. Již tradičně celý den probíhal v lehce 

vojenském stylu. Byl to den plný zábavy, soutěží, her, nezapomenutelných 

zážitků a adrenalinových překvapení. Záštitu nad letošní akcí převzali – člen Rady 

Pardubického kraje René Živný a starostka města Přelouče Bc. Irena Burešová. 

Připravený byl bohatý doprovodný program, ve kterém byly k vidění dobové 

ukázky Klubu vojenské historie Pardubice, historická a současná vojenská 

technika, RC modely vojenské techniky a offroadových vozů, panelová výstava 

ČSOL o Pardubickém zámečku, ukázky dovedností Českého červeného kříže či 

dobrovolných hasičů. Součástí programu bylo samozřejmě i největší lákadlo – 

projížďky v BVP-1. Dále bylo možné vyzkoušet plno adrenalinových výzev – 

lanové centrum s obří houpačkou, řízení sportovních čtyřkolek, aquazorbing, 

projížďky v motorovém člunu, airsoft, akční laserovou střílečku Battlfield live a 

mnoho dalšího. I letos se akce zúčastnila Městská policie Pardubice v zastoupení 

psovodů. Velkou radost nastala z účasti Jednotky aktivních záloh z 21. základny 

taktického letectva Čáslav, díky které se během TANK POWER SHOW na 

obloze objevily letouny Saab JAS – 39 Gripen. Děti viděly ukázky z klubu 

bojových umění Daitó Ryu Pardubice, kteří předvedli Ju Jitsu fighting a základy 

parkuru. Vyzkoušet bylo také možné kriminalistickou daktyloskopii v praxi pod 

vedením SPŠCH Pardubice. Další novinkou byla účast a exhibice závodnice na 

sportovních čtyřkolkách Kristýny Vaňkové, která se v roce 2022 zúčastní také 

Rally Dakar a svou neskutečnou sílu všem předvedl strongman Radek Paták, který 

v tomto odvětví patří k nejlepším mužům České republiky. Děti mohly soutěžit 

ve dvou věkových kategorií: 3–8 let a 9–15 let. Každý účastník těchto soutěží 

obdržel hrací kartu, do které se sbíraly body za každou splněnou disciplínu a poté 

si za svoji snahu vybraly zaslouženou odměnu. Soutěž pro starší kategorii – pod 

názvem „O pohár generála Klemeše“ byl navíc zakončen slavnostním vyhlášením 

vítězů a první tři závodníci obdrželi pohár a věcné ceny. 

 

 

Večer s videokronikou, 21. 5. 2019  

Město Přelouč, Kulturní služby města Přelouče a Miroslav Bečička uspořádali 

pokračování úspěšného pořadu VEČER S VIDEOKRONIKOU MĚSTA 

PŘELOUČE. Tentokrát se vzpomínalo na události v našem městě v roce 1992. 
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Komentovaná procházka městem s Matějem Peštou, 25. 5. 2019 

Dne 25. května 2019 se v odpoledních hodinách uskutečnila komentovaná 

procházka naším městem na téma „Za slavnými přeloučskými rodáky a obyvateli 

(20. století)“. Účast byla skutečně vysoká. Po městě provázel a vyprávěl správce 

muzejních sbírek Matěj Pešta.  

 

Matěj Pešta provází městem 

 

Oslavy 55 let Domova u fontány v Přelouči, 27. 6. 2019 

Závěrem června probíhala velká oslava 55 let Domova u fontány. Zúčastnili se jí  

nejen klienti domova a jejich blízcí, ale také vzácní hosté a veřejnost. Byl zde 

pokřtěn druhý kalendář Domova s názvem Vzpomínky, díky kterému může každý 

nahlédnout do vzpomínek našich obyvatel, které pro ně mají čarovnou moc – ať 

už se jedná o práci, kterou s láskou vykonávali, koníčky, kterým se rádi věnovali 

nebo tradiční svátky, které v úctě oslavovali. Zároveň se zde pokřtilo DVD 

pojednávající o historii našeho Domova. Tím se ale zdaleka neskončilo. 

Domluvila se spolupráce s firmou Kiekert CS, se kterou od loňských Vánoc 

domov spolupracuje a se společností Mykabo, ze které děti z příměstských táborů 
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zavítaly za přeloučskými seniory. Děti si nejen vyzkoušely a zažily mnoho 

zajímavých aktivit od střelby lukem, kriketu, poznávání věcí v hmatových 

sáčcích, které se v domově využívají při smyslové aktivizaci, k vidění byla také 

ukázka práce se psem sloužícího u Cizinecké policie ČR. Děti především strávily 

čas s klienty Domova u fontány, se kterými společně tvořily, zpívaly, nebo si jen 

tak povídaly. Zajímalo je například, na co si naše babičky a dědové hráli, když 

byli malí, případně jak zvládali život bez mobilů a internetu. Pro všechny klienty 

byla návštěva dětí velmi povznášející a v dalších dnech byla hlavním tématem 

rozhovorů, při kterých zazníval smích a zároveň touha něco podobného znovu 

zažít. To bylo pro všechny, kdo program připravovali, hlavní odměnou a 

ujištěním, že se skutečně na pár chvil prolnul svět těch, které život již mnohé 

naučil s těmi, kteří ho budou teprve postupně poznávat. Domov u fontány již 

dávno není místem, kam zavítají pouze příbuzní a blízcí našich obyvatel, ale je 

otevřen všem, kteří ho chtějí lépe poznat. Někteří lidé rádi zavítají do zahrady, ve 

které nacházejí klid od ruchu města a mohou si zde posedět v altánu, prohlédnout 

si hmyzí hotel nebo přičichnout k tradičním i exotickým bylinkám, kterými 

oplývá bylinková zahrádka. Jiní mají vnitřní touhu pomáhat, a tak klienty 

navštěvují buď jako dobrovolníci nebo pomáhají se samotnou péčí jako 

brigádníci. Příležitostí k tomu poznat Domov u fontány a jeho klienty je opravdu 

mnoho.  (čerpáno z čl. DUF) 
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Včelař Josef Volejník Osobností Pardubického kraje za rok 2018. 

 

V našem městě žije Josef Volejník, 

jehož celoživotním koníčkem je 

včelaření. Koncem června jsme ho 

navštívili a chvíli si povídali o jeho 

celoživotní lásce – včelách. Prozradil 

na sebe, že je včelař amatér a 

pozorovatel. Při včelaření prý není ani 

udýchaný, ani upocený, a to ani s 

počtem 200 včelstev (pozn. red.: 

průměrný včelař má např. 10 – 30 

včelstev). Díky své speciální metodě sleduje včely prakticky bez rojení, důležitou 

předností jeho systému je, že funguje bez výměny matek, aniž by zjistil nějaké 

závady v rozvoji včelstev a tento systém zároveň zajišťuje vyrovnanost včelstev 

po celou sezonu. Ve všem musí být jednoduchost. Potvrdilo se mu, že včely 

vlastně nikoho nepotřebují. Pan Volejník navázal na dílo včelařského velikána 

pana Otakara Brennera. Pro své včelaření převzal pan Volejník jeho pravidlo tzv. 

7+2 rámků, dodržel úzko-vysokou koncepci úlu a pouze zvýšil výšku 

používaných rámků. Tak získal „nízkonástavkový úl“ a zjistil, že zvýšením rámku 

na 17 cm mu jeho metoda přinesla spoustu pozitiv. Je obdivuhodné, že téměř 

90tiletý Josef Volejník je nejstarším a nejúspěšnějším následovníkem pana 

Brennera (13. 7. 1886 – 12. 7. 1975), dohromady je to 180 let života obou těchto 

unikátních včelařů. Úctyhodný věk pana Volejníka rozhodně nebrání jeho zápalu 

a životnímu optimismu.  Jeho odborné a mimořádné včelaření, navazující na dílo 

Otakara Brennera, nezůstalo bez povšimnutí. V pondělí 13. května 2019 získal 

Josef Volejník čestný titul OSOBNOST PARDUBICKÉHO KRAJE ZA ROK 

2018 za celoživotní přínos našemu regionu v oboru včelařství, kterou již pošesté 

uděloval hejtman Pardubického kraje Martin Netolický. Předávání proběhlo ve 

Východočeském divadle v Pardubicích. Při této příležitosti je třeba zdůraznit, že 

tato událost má z hlediska novodobých dějin českého včelařství dvojnásobný 

historický přesah. Jednak je to vůbec poprvé, kdy byl oficiálně oceněn pan Josef 

Volejník a jednak se tímto oceněním zúročují vynikající odborné výsledky 

celoživotního díla obou velikánů českého včelařství. Přikládáme slova pana 

Volejníka při slavnostním přebírání titulu OSOBNOST PARDUBICKÉHO 

KRAJE 2018 ve Východočeském divadle v Pardubicích: 
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 „Nejprve bych chtěl poděkovat za toto krásné ocenění. 

Zároveň mi dovolte, abych se o něj podělil s již 

zesnulým panem Otakarem Brennerem, jedním z 

našich předních včelařských odborníků, autorem 

mnoha knih a odborných článků, a především 

výzkumníkem světového významu. Pan Brenner určil 

velikost včelího hnízda a jeho tvar a tím předurčil 

jednoduché a moderní včelaření pro příští generace 

včelařů, ve kterém jsem měl tu čest pokračovat. Já jsem 

jeho metodu uvedl v život a s počtem 200 včelstev jsem 

mohl více než dvacet let sledovat včely prakticky bez rojení. Pracuji jen s celými 

nástavky a v sezóně je doba ošetření jednoho včelstva minutová záležitost. 

Věřím, že práce má a pana Brennera nebyla zbytečná a touto cestou bude 

pokračovat moderní včelaření.“ 

 

Oslava 40 let MŠ Kladenská v Přelouči, 18. 6. 2019 

 

Za velmi letního počasí se na zahradě mateřské školy v Kladenské ulici v úterý 

18. června 2019 slavilo 40. výročí od zahájení provozu této školky spojené 

zároveň s rozloučením s předškoláky, kteří 1. září nastoupí do prvních tříd. 

Úvodní slovo patřilo paní ředitelce Haně Novotné, která je ve své funkci od roku 

2010.  Prozradila nám něco málo z historie mateřské školy. Například, že ten 

úplně první školní den proběhl 1. září 1979 pro 210 dětí umístěných v šesti třídách, 

hned rok na to přibyly 3 třídy jeslí. V tu dobu zde bylo celkem 270 dětí a 45 

zaměstnanců. Mateřská škola byl vybudována v akci „Z“ jako závodní školka 

Tesly Přelouč. Prvními ředitelkami byla paní Vlasta Horáková a paní Jitka 

Polanská, dále pokračovala paní Drahomíra Štajnerová, po roce 1989 pak paní 
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Elena Pavlíková. V tuto dobu také přešla mateřská škola pod Město Přelouč, v 

roce 1994 pak do právní subjektivity. Pozvání přijalo i mnoho i bývalých 

zaměstnanců školky. V průběhu let školka prošla mnoha velkými či menšími 

úpravami – ať už to byla výměna oken, zateplení budov, rekonstrukce všech tříd 

i hospodářských budov, hodně se také postupně dovybavila krásná školní zahrada. 

Pak už celé odpoledne patřilo dětem a rodičům.  Celý slavnostní program pod 

názvem LETEM SVĚTEM otevřela společná „Předškolácká písnička“ a pak 

odstartovala dlouhá cesta po světě. A kam jsme se během odpoledne podívali? S 

dětmi jsme navštívili Havaj, Afriku, navštívili jsme i indiány a shlédli jsme pravý 

westernový příběh. Nejlépe je však stejně doma, takže na závěr se děti s 

písničkami vrátily k nám do Čech. Hodně z nás mateřskou školu v Kladenské ulici 

navštěvovalo nebo tam v roli rodičů, babiček, dědů atd. vodili své děti, schválně, 

vzpomenete si na tu dobu? Všem těm, kteří se přišli na oslavy mateřské školy 

podívat, děkujeme a dětem přejeme krásné prázdniny. 

 

Reprezentant školy 2018/2019  

            ZŠ Masarykovo náměstí                   ZŠ Smetanova  

            Základní umělecká škola Přelouč   Občanská záložna Přelouč 
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Lodním kapitánem Arnošta z Pardubic je Václav Polák z Přelouče 

Někdo možná ví a někdo možná neví, že kapitánem výletní lodi Arnošt z Pardubic 

je již 19. sezonu Václav Polák z Přelouče. Pana Poláka jsem navštívila přímo na 

kapitánském můstku a během plavby jsme si povídali o životě. Narodil se v 

Urbanicích, v roce 1957 nastoupil na učiliště Tesly a v Přelouči natrvalo zakotvil 

Reprezentant školy 2018/2019 

Základní škola Přelouč, Masarykovo nám. 45 

Miroslav Erben Prvňáček  

Valentýna  Hyhlíková I. stupeň  

Laura Kuklová II.stupeň jazykový směr 

David Tichý II.stupeň společensko-vědní směr 

Pavel  Tatíček II.stupeň přírodovědně-technický směr 

Klára  Tomášková II.stupeň sportovní směr 

Základní škola Přelouč, Smetanova ul. 1509 

Emilija Chabal Prvňáček  

Anna Marečková I. stupeň  

Andrea  Kubelková II.stupeň jazykový směr 

Milan Merta II.stupeň společensko-vědní směr 

Adéla  Moravcová II.stupeň přírodovědně-technický směr 

Natálie Faltysová II.stupeň sportovní směr 

Nikola Faltysová II.stupeň sportovní směr 

Základní umělecká škola Přelouč 

Kateřina Soukupová  Hudební obor  

Beáta  Hejná  Taneční obor  

Denisa  Příhodová  Výtvarný obor 

Eliška Koberová  Literárně-dramatický obor 
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v roce 1970. Lodní kapitán vzpomínal na historii přeloučských plavců, která sahá 

již do poválečných let, zmínil první dvě plavecké vlaštovky Zbyňka Fialu a Sáďu 

Doležala, profesně i lidsky si velice váží kolegy a kamaráda Petra Haase.  Když v 

roce 1977 probíhal nábor plavců pro lodní přepravy energetického uhlí do 

Chvaletic, přihlásil se tam a hned v úvodu musel vykonat 2 roky praxe na 

zahraniční plavbě, po návratu zpět pokračoval u plavby ve Chvaleticích. Protože 

chvaletické lodě byly velké, musel mít kapitánské patenty bez omezení co do 

výtlaku tak i do výkonu motorů a k tomu byly nutné také 3 roky praxe. Po 

ukončení plavební přepravy ve Chvaleticích chvíli pracoval na Teplených 

zdrojích, pár let také v pekárně a v roce 2000 ho oslovila plavební správa z Prahy 

s nabídkou ujmout se lodního kapitána na Arnoštovi z Pardubic, kterou rád přijal. 

Ačkoliv během letní sezony je na lodi každý den, rozhodně mu to nevadí. Je rád 

mezi lidmi, hlavně je mezi mladými lidmi a nejraději má ty nejmenší pasažéry, 

kteří ho mnohdy přijdou navštívit přímo na kapitánský můstek. Mrzí ho, že Arnošt 

nedopluje až do Přelouče a upřímně přiznal, že je velká škoda, že se lodní přeprava 

nevyužívá mnohem více. Pan Polák je velice pozitivní a veselý člověk a je vidět, 

že má svou práci velice rád. Až se vydáte na plavbu s Arnoštem z Pardubic, věřte, 

že poklidnou cestu a kormidlo lodní kapitán z Přelouče střeží skutečně bedlivě 

(sepsáno v červnu 2019).  
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Rozloučení s letitým přeloučským farářem Ľubomírem Pilkou 

Na konci července se setkali v kanceláři starostka 

města Irena Burešová, místostarosta města Ivan 

Moravec a farář římskokatolické farnosti v Přelouči 

Ľubomír Pilka, který po patnácti letech působení zde 

u nás v římskokatolické farnosti byl převelen od srpna 

na farnost do Pecky. Pan farář si při setkání vzpomínal 

na dobu, kdy do Přelouče přišel, v té době se zrovna 

stavěl nadjezd směrem na Břehy. Uplynulo dlouhých 

patnáct let a nyní přišel čas změny. Vedení města se s 

panem farářem rozloučilo, poděkovalo za spolupráci a 

popřálo hlavně pevné zdraví. 

 

Česká televize natáčela v Přelouči Cyklotoulky, 24. 7. 2019 

Ve středu 24. 7. 2019 zavítal do Přelouče malý televizní štáb, který natáčel pro 

Českou televizi pořad Cyklotoulky. Pro jeden z podzimních dílů tohoto pořadu si 

vybrali právě naše město a okolí. Moderátorská dvojice Stanislav Bartůšek a Eva 

Brodnianská za doprovodu přeloučského místostarosty Ivana Moravce se vydali 

na cca 50 km cyklovýlet po Přelouči a okolí. Za kamerou stál Petr Válek. Nejprve 

celý štáb přivítala starostka města Irena Burešová s místostarostou města Ivanem 

Moravcem. Následovala krátká prohlídka Masarykova náměstí, návštěva 

Kulturního a informačního centra našeho města, moderátoři také upozornili na 

Ceny Františka Filipovského za dabing, které k Přelouči neodmyslitelně patří. 

Štábu se líbil náš nový fotbalový stadion i Slavíkovy ostrovy. Trasa z Přelouče 

dále pokračovala do Národního hřebčína Kladruby nad Labem, skalního útvaru 

Obří postele u Zdechovic, cyklisté se občerstvili v restauraci U žabáka, jedna ze 

zastávek se uskutečnila za doprovodu kastelána na Zámku Choltice, Přelouč a 

okolí jako na dlani si tým prohlédl z rozhledny Barborka.   

    

 

 

   

 

 

Zleva Petr Válek, Eva Brodnianská, Ivan Moravec, Irena Burešová a Stanislav Bartůšek 
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Aktivní den pro Přelouč, 14. 9. 2019 

V sobotu 14. 9. 2019 se uskutečnil druhý ročník "Aktivní Přelouč", prezentace 

více než 35 aktivních klubů v našem městě, nabídka volnočasových aktivit pro 

neomezené věkové a cílové skupiny. Velmi vydařené odpoledne v parku za 

školou plné her, ukázek, dílniček a kvízů doprovázelo také krásné slunečné 

počasí.  

 

Ohlédnutí za přípravami jubilejního 25. ročníku udílení Cen Františka 

Filipovského za dabing 

Celý organizační tým jubilejního 25. ročníku byl již od jara ve zvýšené 

pohotovosti. Tak jako každý rok i letošní 3. sobota v září patřila v Přelouči 

dabingu, tentokrát jubilejně po pětadvacáté.  

Účast na slavnostní večer dlouho dopředu přislíbila Pavlína Filipovská. Právě ona 

společně s Ondřejem Kepkou natáčeli koncem července upoutávkový televizní 

spot, který diváky České televize lákal z obrazovek na podzimní přeloučskou 

velkou kulturní slávu. Spot se točil v prostorách Nové scény Národního divadla, 

pod taktovou režiséra Daniela Hnáta. Česká televize byla pro letošek vůbec k 

organizátorům Cen Františka Filipovského v rámci kulatého jubilea velice 

vstřícná. Dojednalo se mediální partnerství, díky kterému se celý slavnostní večer 

z Občanské záložny v přímém přenosu vysílal na internetu na stránkách České 

televize. To byla pro Přelouč velká čest. Zároveň tým Ondřej Kepka – prezident 

Herecké asociace, Daniel Hnát – režisér, Jaroslav Černý - scénárista a za produkci 

Martina Knapovská připravili společně dohromady i televizní dokument, který 

pak od začátku října běžel ze záznamu rovněž v České televizi.  Pavlína Filipovská 

také zároveň posvětila finální verzi pamětní medaile, kterou pro letošní vítěze 

mimořádně razí Česká mincovna. Tato mincovna je tradičním českým výrobcem 

a prodejcem pamětních mincí a medailí. Zároveň je jedinou tuzemskou 

mincovnou oprávněnou razit mince pro Českou národní banku. Prostřednictvím 

volného cyklu nazvaného Hvězdy stříbrného plátna vzdává společnost hold 

výrazným osobnostem československé kinematografie. Po Karlu Fialovi, Rudolfu 

Hrušínském, Vladimíru Menšíkovi a Jiřím Kodetovi přichází 

na řadu stříbrná pamětní medaile nezapomenutelného 

Františka Filipovského.  Na pamětní medaili, kterou zhotovil 

medailér MgA. Martin Dašek, je tradiční portrét Františka 

Filipovského a stylizované logo Cen Františka Filipovského.  
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      Natáčení spotu pro Českou televizi v prostorách Nové scény Národního divadla, 1. 8. 2019 

 

Pavlína Filipovská posvětila finální verzi pamětní medaile v kanceláři České mincovny v Praze.             

Na levé fotografii Pavlína Filipovská společně s Jaroslavem Černým z České mincovny.  

Na druhé fotografii zleva Zdena Čermáková (Fites), Ivan Moravec (Město Přelouč), Jaroslav Černý  

(Fites), Pavlína Filipovská a Daniel Hnát (režisér slavnostního večera)  

 

 

Jubilejní 25. ročník Cen Františka Filipovského za dabing, 21. 9. 2019 

 

Jubilejní slavnostní večer opět naprosto skvěle moderoval Ondřej Kepka, který je 

také prezidentem Herecké asociace. V 17 hodin v přeloučské Občanské záložně 

přivítal všechny hosty v sále, kde nechybělo plno známých tváří, starostka města 

Irena Burešová a místostarosta města Ivan Moravec, hejtman Pardubického kraje 

Martin Netolický a jeho první náměstek Roman Línek, dále řada hereček a herců 

jako například Eliška Balzerová, Tereza Bebarová, Vladimír Včelná, Ilona 

Svobodová, Jaroslava Obermaierová, David Novotný, Jiří Klem, Dalimil Klapka 

a další známé osobnosti. FITES v sále zastupovala Zdena Čermáková či Jaroslav 

Černý. Ondřej Kepka přivítal i diváky na Masarykově náměstí u velkoplošné 
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obrazovky, letos nově i diváky na webových stránkách České televize, kde se celý 

slavnostní večer v přímém přenosu vysílal online také. O hudební doprovod se v 

průběhu celého večera tentokrát postarala vokální skupina VOSK.  

 

HERECKÉ CENY SI ODNESLI: Tereza Bebarová za roli Enid Blytonové, 

(herečka Helena Bonham Carter) ve snímku Enid a David Novotný za roli 

Adriana Cronauera (herec Robin Williams) ve snímku Dobré ráno, 

Vietname.  

 

Zvláštní cenu poroty za dětský herecký výkon v dabingu do 15 let věku 

dítěte „Kouzelný prsten“ získal Šimon Fikar za zpívající roli Miguela (herec 

Anthony Gon zalez) ve snímku Coco.  

 

Cenu Františka Filipovského za dlouhodobé herecké mistrovství v dabingu 

tentokrát získali hned čtyři herci. Jsou jimi Jana Šulcová, Aranka Lapešová, 

dále Jiří Klem a in memoriam Václav Postránecký, za kterého cenu převzal 

jeho syn. Tuto cenu uděluje od roku 1995 výhradně Prezídium Herecké 

asociace. 

 

Cenu diváků za nejlepší ženský a mužský herecký výkon v dabingu získali 

Eliška Balzerová za roli Joan Crawfordové (herečka Jessica Lange) v seriálu 

Zlá krev I. a Vojtěch Dyk za roli Grinche v animovaném snímku Grinch, pod 

záštitou Českého filmového a televizního svazu FITES, z. s. 

 

Na pódiu přivítal na závěr slavnostního udílení Ondřej Kepka také Pavlínu 

Filipovskou, která převzala z rukou ředitele České mincovny Michala Drtiny 

pamětní medaili s portrétem Františka Filipovského a s logem Cen Františka 

Filipovského. Pamětní medaile v letošním jubilejním 25. ročníku rozšířily 

ocenění pro vítěze jednotlivých kategorií společně s již tradiční keramickou 

soškou z dílny Claudie Vánišové a pamětními certifikáty od Veroniky Kovářové. 

„Dovolte mi, popřát všem nominovaným a oceněným, aby i nadále vytrvali ve 

svém úsilí a nadále šířili dobré jméno proslulého českého dabingu“, uzavřel celý 

slavnostní večer Ondřej Kepka. Pestrý program probíhal také na Masarykově 

náměstí, na pódiu za školou a také v Zahradní galerii Art a účast byla skutečně 

veliká. Počasí také vyšlo na jedničku, takže jubilejní 25. ročník se celkově 

skutečně vydařil a dík patří všem, kdo se podíleli na organizaci celé akce, a 

především vám všem, kteří jste společně s námi jubilejní ročník v Přelouči 

oslavili. 
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Program doplnění dřevin městské zeleně, říjen 2019 

 

V říjnu byla dokončena první etapa Programu doplnění dřevin městské zeleně 

v našem městě. Výsadba nových dřevin byla provedena v následujících částech 

města: v ulicích Veverkova, Jana Dítěte, Pardubická, Přemyslova, Račanská a 

Obránců míru. Celkem bylo vysazeno 51 dřevin, z toho 41 keřů a 10 stromů. 

Vysázeny byly především následující dřeviny: štědřenec odvislý (Laburnum 

anagyroides), líska obecná (Corylus avellana), javor mléč (Acer platanoides), lípa 

srdčitá (Tilia cordata), habr obecný (Carpinus betulus), komule Davidova 

(Buddleja davidii), pámelník bílý (Symphoricarpos albus) aj. Odbor životního 

prostředí Přelouč předpokládá, že do konce roku bude dokončena druhá etapa pro 

gramu. Na rok 2020 odbor životního prostředí MÚ Přelouč plánuje realizaci 

dalších dvou etap programu. Občanům za zaslané podněty děkujeme. 

 

 
 

 

Doplnění sítě budek pro ptáky a netopýry, říjen 2019 

 

Stávající síť budek byla v říjnu 2019 nově rozšířena na 

celkový počet 31 ks šesti typů budek, instalována byla 

zároveň nová informační cedule o cílových druzích. 

Současně byla provedena kontrola obsazenosti jednotlivých 

typů dříve instalovaných budek. Výsledky této kontroly jsou 

obsahem zprávy, která je umístěna na webových stránkách 

města. Hlavními cíli realizovaných prací jsou: podpora 

hnízdění dutinových hnízdičů v městském prostředí, údržba 

hnízdních stanovišť ptáků a denních úkrytů netopýrů, 

zajištění náhradních stanovišť po případném kácení a 

prořezávce, výzkum a inventarizace hnízdění v městském 
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prostředí, environmentální osvěta. V průběhu prací byl nahrazen jeden sýkorník, 

nově instalováno 6 ks sýkorníků a 2  netopýrníky – aktuální stav sítě budek je tedy 

31 ks. V roce 2019 byly ve všech budkách nalezeny pobytové stopy ptáků – 

dokončená hnízda v 80 % budek; zvýšení počtu ptačích hnízd o 15 % a základů 

hnízd o 10 %. Budky byly využívány ke hnízdění 5 druhy ptáků: vrabec polní 

(Passer montanus), špaček obecný (Sturnus vulgaris), sýkora koňadra (Parus 

major), sýkora uhelníček (Periparus ater), konipas bílý (Motacilla alba). Pobytové 

stopy blanokřídlého hmyzu (Hymenoptera) byly nalezeny v jediném sýkorníku 

(staré hnízdo rodu Polistes). Pobytové stopy savců byly zaznamenány ve 12 % 

budek; v netopýrnících v prostoru Městského parku byla nalezena pouze 

nocoviště ptáků, výskyt netopýru v denních úkrytech pro rok 2019 nebyl 

prokázán. Celá tato činnost je prováděna ve vzájemné spolupráci Města Přelouče 

a firmy EKOSFER Solutions, s.r.o (čerpáno z podkladů Mgr. Jana Ferance, 

Městský úřad Přelouč - odbor životního prostředí) 

 

 

130. výročí Městské knihovny v Přelouči 

 

Zleva 1. řada - P. Šitler, E. Fundová, 2.řada - E. Stibalová, L. Hývlová, B. Bláhová,  

3. řada - H. Karlíková, M. Kábelová, M. Bořková. L. Válková 

 

 

Městská knihovna oslavila 130. výročí svého působení. Ale knihy se v Přelouči 

pro veřejnost půjčovaly ještě před oficiálním zahájením jejího provozu. Městská 

knihovna v Přelouči je jednou z nejstarších nepřetržitě fungujících volnočasových 

organizací ve městě. Starší historii mají jen dobrovolní hasiči (1876) a Sokol 

(1888). Založena byla sice roku 1889, ale tradice sahá do starších dob, do začátku 
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60. let 19. století. Tehdy se totiž v Přelouči po vydání Říjnového diplomu (1860) 

začal rozvíjet spolkový život v moderní podobě. Již v 60. letech 19. století 

prokazatelně v Přelouči existoval čtenářský spolek. Vznikl hned 1. ledna 1861 

pod názvem „Spolek čtenářský okresu Přeloučského“. Úřady byl oficiálně 

povolen až po osmi měsících. Jak uvádí městská kronika, „do té doby klestil sobě 

v tichosti a pilně cestu trním prorostlou k vznešenému cíli svému vzdělávat 

morálně a politicky spoluobčany své, a je takto připravovat pro naše poměry 

ústavní a samosprávu obecní.“ Předsedou byl zvolen Václav Pour z Valů, 

místopředsedou Antonín Sekerka. Členové spolku si například na první důležité 

schůzi kladli dvě základní otázky: a) vyžadují-li naše ústavní poměry vzdělání 

občanů vůbec a politické zvláště? b) jakých prostředků se chopiti třeba, by 

čtenářský spolek této své vznešené úloze dostál?“ Další valná hromada byla 6. 4. 

1863 v čítárně hostince U modré hvězdy (zde se konala všechna následujíc 

jednáni, hostinec stával v místech domu čp. 419 na Masarykově náměstí), kde se 

„mezi jiným stran zřízení knihovny rokovalo“. 19. července 1863 se řešilo, jak 

přimět vesničany, aby více četli a jaký je vlastně užitek ze čtení. Další setkání 

bylo 19. prosince 1863. Zde se mluvilo o tom, jak zlepšit činnost a jak nejlépe 

založit knihovnu. První veřejná knihovna ve městě byla i díky tomuto 

čtenářskému spolku od 60. let 19. století v budově školy, resp. radnice na dnešním 

Masarykově náměstí (jedná se o dům čp. 1/45). Tento objekt zde byl dokončen až 

roku 1882, předchozí školní budova byla však zhruba v jeho místech. Základem 

knihovny se stal dar Adolfa Potůčka, který věnoval v dubnu 1863 více jak 100 

českých knih a další přislíbil. Více se ale knihovnou obec začala zabývat až v 80. 

letech 19. století. Roku 1884 se do Přelouče přistěhoval advokát, spisovatel a 

básník JUDr. Ladislav Quis a z jeho podnětu došlo k dalším změnám. Výrazně 

pomohla Občanská záložna, a především místní důchodní Jan Dítě. Od podzimu 

roku 1889 lze tak datovat zahájení činnosti Městské knihovny. Ze školní knihovny 

byly spisy přeneseny do budovy Občanské záložny, která se o knihovnu 

organizačně i hmotně starala a 12. listopadu 1889 se knihovna stala obecním 

majetkem. Tím vznikla skutečna veřejná městská knihovna. A i po 130 letech 

činnosti zůstává smysl její existence stále stejný. Šířit vzdělanost a umožnit 

přístup ke knihám a informacím všem bez rozdílu. (čerpáno z textu Mgr. Matěje 

Pešty a ředitelky knihovny Ladislavy Hývlové). 

 

 

30. výročí sametové revoluce v našem městě 

 

Jednou z akcí, kterými jsme si připomněli 30. výročí sametové revoluce byla 

venkovní panelová výstava na Masarykově náměstí. Tato výstava dokumentovala 

20 let normalizace, to znamená 70. a 80. léta s přihlédnutím, co se dělo na území 

našeho Pardubického regionu. Prvotní myšlenka připravit tuto výstavu vznikla na 

půdě Pardubického kraje a realizací byla pověřena 4 krajská muzea v čele 
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s Regionálním muzeem ve Vysokém Mýtě, dále pak to byla muzea z Litomyšle, 

Chrudimi a Pardubic. 

 

Při zahájení na dobu normalizace zavzpomínala paní starostka Bc. Irena 

Burešová, krátce promluvil i náměstek hejtmana Pardubického kraje Roman 

Línek. Na panelech bylo zobrazeno několik základních témat, například pobyt 

sovětských vojsk na území našeho regionu. Napříč regionem na fotografiích bylo 

možné vidět, jak se žilo v této velmi nelehké době od Přelouče po Lanškroun, jak 

při zahájení výstavy nastínil jeden z hlavních organizátorů této výstavy, Mgr. Jiří 

Junek, ředitel Regionálního muzea ve Vysokém Mýtě a také přeloučský rodák.  

 

Na počet sametové revoluce se 

také uskutečnily 2 koncerty. 

V sobotu 16. listopadu zahrály 

v sále Občanské záložny napříč 

všemi věkovými kategoriemi 

přeloučské kapely. Koncert 

s názvem „Sametovej bigbít“ 

navštívilo mnoho pamětníků i 

těch, kteří dobu normalizace ani 

nemohli pamatovat. Někteří 

dorazili i v „dobových kostýmech“. Mnohem komornější formou se konal 

slavnostní koncert Pardubického komorního orchestru s názvem … „od Mozarta 

po Hapku“ …. v sále přeloučského kina zazněly skladby W. A. Mozarta, J. 

Haydna, A. Dvořáka. F. Schuberta, P. Hapky, P. McCartneyho a L. Bernsteina.  
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Dále správce muzejních sbírek 

Mgr. Matěj Pešta připravil a 

zrealizoval tematickou panelovou 

výstavu ve vestibulu budovy 

Městského úřadu pod názvem „Od 

sametové revoluce po vznik 

městského úřadu. Přelouč v letech 

1989 – 1990“. Výstava byla pro 

širokou veřejnost přístupná od 15. 

10. 2019 – 31. 1. 2020. 

 

 

Sametový koncert Základní umělecké školy Přelouč, 15. 11. 2019 

 

Také Základní umělecká škola Přelouč se připojila k oslavám třicátého výročí 

listopadové revoluce v roce 1989 slavnostním Sametovým koncertem, na kterém 

se společně představily všechny obory studia. Žákům literárně-dramatického 

oddělení patřila první polovina večera, ve které odehráli hru Pojď blíž a uvidíš 

autora D. Walliamse. Ve druhé části koncertu účinkovali společně žáci hudebního 

a tanečního oboru. Trochu netradičně se dramaturgií koncertu pokusili přiblížit 

tehdejší dobu, na pódiu tak zazněly například písně Karla Kryla a Pražského 

výběru, nemohla chybět ani Modlitba pro Martu. Zvláštností tohoto koncertu bylo 

i propojení generací, ve většině čísel žáci vystupovali společně se svými učiteli. 

Celým večerem provázela skvělá dvojice Jaroslava Baboráková a Martin Karlík.  

   

 

Mikulášská besídka TJ Sokol, 1. 12. 2019 

 

Jako každý rok, i v tomto roce se v rámci Mikuláše uskutečnila Mikulášská 

besídka v Sokolovně Přelouč. Na první adventní neděli se od 14,30 hodin 

odstartoval pestrý program, ve kterém se představily jednotlivé oddíly a na závěr 

se rozdávala mikulášská nadílka. 
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Slavnostní rozsvícení vánočního stromu na Masarykově náměstí, 1. 12. 2019 

 

Na první adventní neděli se v 18 hodin slavnostně rozsvítil vánoční strom na 

Masarykově náměstí. Kouzlené tlačítko a strom rozsvítila malá Johanka 

Nováková. Celý program moderoval Lukáš Mercl a nejen vánoční písně zahrála 

skupina Devítka a Jindřiška Brožová. Nechyběly ani stánky s dobrotami. 

 

Vánoční zpívání před Občanskou záložnou, 23. 12. 2019 

 

Tradiční vánoční zpívání se také v tomto roce uskutečnilo 23. 12. 2019 od 18 

hodin. Nastala ta pravá atmosféra, zpívaly se kolegy, nechyběl vánoční punč či 

svařené víno. 

 

1. 1. 2020 se rok 2019 rozloučil tradičním novoročním ohňostrojem v parku pod 

Záložnou a také se přivítal rok 2020!  
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4. Sport ve městě 

 

Králičí hop – 16 pohárů pro Přelouč 

Dne 9. 3. 2019 proběhlo již 7. Mistrovství České republiky v Králičím hopu v 

Jindřichově Hradci. David Rozkošný s Michaelou Kratochvílovou úspěšně 

obhájili tituly Mistrů České republiky a společně s Nikolou Čapkovou i tituly 

vícemistrů ČR. David se stal mistrem ČR v rovinné dráze elitní třídy a 

vícemistrem ve skoku vysokém a zároveň byl nejúspěšnějším závodníkem tohoto 

mistrovství. Míša se stala mistryní ČR v parkuru elitní třídy a vícemistryní ČR 

v rovinné dráze elitní třídy. Nikča se stala vícemistryní ČR v parkuru elitní třídy. 

Přeloučáci si domů odvezli 16 pohárů z 24 možných. Všem patřily velké 

gratulace. 

 

 

Jan Čížek z Přelouče ragbistou roku 2018 v sedmičkovém ragby 

V pátek 15. března 2019 v předvečer mezinárodního utkání mezi Českou 

republikou a Nizozemskem proběhlo v Praze v Tyršově domě na Malé Straně 

předávání cen ankety Ragbista roku České republiky za rok 2018. V anketě se 

vyhlašovalo celkem třináct kategorií. Tou nejdůležitější pro Přelouč byla anketa 

Ragbista roku v ragby 7's, kterou vyhrál přeloučský kapitán Jan Čížek. I přes 

zranění, které si přivodil právě na jednom sedmičkovém turnaji, stačily jeho 

předvedené výkony v odehraných turnajích k vítězství v anketě. Hned další den v 

sobotu 16. 3. 2019 odehrála naše reprezentace soutěžní utkání v rámci Rugby 

Europe Trophy proti týmu Nizozemska. Reprezentační trenér nominoval na toto 

utkání dva pravidelné zástupce našeho klubu v reprezentaci - Jana a Jakuba 

Čížkovi. Honza odehrál celé utkání na postu křídla a byl také zvolen jako kopač 

českého tymu. V utkání se podařilo Honzovi zaznamenat celkem 12 bodů za 1 

položení, 2 kopy po položení a 1 trestný kop. Druhý z bratrů Kuba bohužel do 

utkání nezasáhl. Česká republika po velmi vyrovnaném utkání nakonec 

Nizozemsku podlehla položením hostů v poslední minutě 22:24. 
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Bizoni po zimní přípravě zahájili sezónu 

 

Muži Rugby clubu Přelouč mají za sebou zimní fyzickou přípravu před 

nadcházející těžkou sezónou. Od listopadu do února pracovali hráči na své fyzické 

kondici každé úterý a pátek. Příprava byla zakončena tradičním soustředěním v 

Trutnově od 20.–24. února 2019, kterého se dohromady zúčastnilo 23 hráčů mužů 

a juniorů. Po návratu ze soustředění se přešlo k tréninkům na hřiště, které 

probíhaly pravidelně každé úterý a pátek od 18:00 hodin na ragbyovém hřišti 

v Přelouči. Dne 31. března domácím zápasem proti týmu RC Šumava Nýrsko byla 

zahájena nová sezona s cílem postoupit mezi nejlepší čtyři do Národní ligy, ze 

které je možné bojovat o postup do 1. ligy. Dalším cílem byl také boj o medaile v 

Mistrovství ČR v ragby 7's.  

 

Mladící RC Přelouč v národních dresech kategorie U18, duben 2019 

 

V rámci stáže ME U18 se Český národní tým do 18 let utkal se stejně starými 

soupeři ze Švýcarska a z Lucemburska. Stáž se konala od 10. do 15. dubna 2019 

na Markétě a skládala se z několika tréninkových jednotek a z odehrání dvou 

zápasů s výše zmíněnými soupeři. 

Tréninky byly pod patronací Rugby 

Europe a rozbor zápasů probíhal s 

odborníky z Rugby Europe. Hlavní 

trenér národního týmu Karel Šampalík 

a trenér rozvojového týmu U18 Tomáš 

Kohout oslovili do nominace i tři naše 

odchovance, kteří se této akce 

zúčastnili. Jedná se – viz fotografie 

zleva o Víta Rozkošného, Luboše 

Petržílka a Štěpána Krejzla.  

 

Basketbal -  Ženy – hodnocení Východočeské ligy 2018/2019 

Do letošní sezony vstupovaly ženy v trochu nezvyklé pozici – konečně jich bylo 

po skončení Kadetek U17 a jejich připojení k ženám dost. Po dlouhé době jsme 

se začaly scházet na trénincích a na zápasy jezdily i v 11 hráčkách. Mladé hráčky 

se postupně zapracovávaly a zvykaly si na odlišný herní styl a také se tvořil nový 

kolektiv. Sezonu začaly prohrou proti favoritkám z Hradce, ale další 4 výhry za 

sebou vyneslo ženám druhé místo. Pak přišlo několik horších zápasů (Týniště, 

Pardubičky, Nová Paka). Základní část hráčky zakončily s bilancí 8 výher a 6 

proher na 4. místě. V play-off je čekalo derby s TJ Pardubičky, které skončilo na 

5. místě. Konečně se vrátila herní pohoda ze začátku sezony s jasnou venkovní 

výhrou 47:68, a na domácí palubovce pak postup výhrou 71:50. Na Final Tour v 

Hradci se začínalo proti Sokolu Nová Paka, padla výhra 86:57 a následovalo 
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finále proti Sokolu Hradec Králové. Ve finále bohužel nestačily na domácí hráčky 

a prohrály jasně 72:40. Ženy nastoupily celkem do 18 zápasů, kdy 11x uspěly a 

7x odešly poraženy při aktivním skóre 1025:987 (57:55). Celkem do zápasů 

nastoupilo 13 hráček (všech 18 zápasů Roubová, po 17 sestry Žákovy a 

Doležalová). Nejlepší střelkyně byla Nikola Žáková s 231 body (13,6 

bodu/zapas), dále pak Nešetřilová 120 bodů (8,6), Němečková 114 bodů (8,1), 

Kralevičová 101 bodů (8,4) a Roubová 114 bodů (6,2). Celkem se nastřílelo 67 

trojek, z toho N. Žáková 24, K. Žáková 17, Němečková 8 a Doležalová 7. 

Družstvo házelo celkem 280 trestných hodů a proměnilo jich 174, což dělá 

úspěšnost 62,1 %. Nejlepší byla Nešetřilová 54/38 (70,4 %), N. Žáková 47/35 

(74,5 %), Němečková 18/16 (88,9 %). Všem hráčkám patřil velký dík za úspěšnou 

sezonu, kterou zakončily na skvělém 2. místě.  

 

Hodnocení basketbalové sezony - KADETI U17  

 

Letošní sezóna 2018/19 se zahajovala letní fyzickou přípravou ve fitness centru 

2ha šance pod vedením profesionálního trenéra Jardy Černého. Vzorná účast a 

zapálení byly ukázkové. Po soustředění následoval zápasový kolotoč s borci ze 

Sokola Chrudim. Toto přátelské utkání sice prohráli, nicméně šlo především o 

zapracování nových hráčů do týmu. Přišla posila čtyř borců z Pardubic, kteří 

perfektně zapadli do tohoto kolektivu. Díky těmto klukům se naše řady rozšířily 

na celkový počet 13-ti hráčů. Takový počet umožnil dobrou rotaci při 

dvojzápasech, které tato kategorie hraje hned za sebou. Vytížení všech hráčů se 

ukázalo jako klíčové pro většinu druhých zápasů, kdy soupeři odpadli fyzicky a 

náš tým pokračoval ve stejném gardu. Včetně FINAL4 padlo celkem 1 869 bodů, 

což znamená průměr 78 proměněných bodů na zápas. Mezi 13 nejlepších střelců 

v uplynulé sezoně patřili Štěpán Vlček, Michal Priessnitz, Štěpán Krejzl, Jirka 

Plaček, Kryštof Horáček, Adam Rejda, Adam Dvořák, Petr Kouba, Dominik 

Škarda, Martin Šindelář, Nikolas Vamberský, David Souček – kapitán, Jakub 

Hejný – zástupce kapitána. Nelze vyzdvihovat jednotlivce, protože se ve spoustě 

zápasů bodově podílel každý hráč. Všichni tito borci si zaslouží obrovskou 

pochvalu za reprezentaci našeho klubu a předvedené výkony. Speciální pochvalu 

zaslouží především proto, že jsou dobrá parta a drží při sobě. Obří dík patřil ovšem 

šestému hráči na hřišti a tím byli fanoušci, od kterých byla letos podpora 

příkladná. Atmosféra, kterou diváci připravili ve finálovém zápase FINAL 4 proti 

Sokolům z Chrudimi byla neskutečná a zcela jistě dopomohla k titulu: „MISTR 

NADREGIONÁLNÍ SOUTĚŽE KADETŮ V KATEGORII U17“. Do historie 

našeho basketbalového klubu jsme také zapsali tím, že jsme celou sezonu vyhráli 

bez porážky. Informace dodali trenéři Vít Priessnitz, Petr Šindelář a Jiří Priessnitz. 
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Hodnocení žáků U13 

Již třetím rokem nastupují přeloučští minižáci pod vedením Martina Buluška a 

Václava Válka k mistrovským zápasům ve Východočeském přeboru. V letošní 

sezoně, jako žáci U13 vybojovali v Oblastním přeboru VPII 3. místo s bilancí 14 

vítězství a 4 porážky.  

 

 

                                       Kadeti U17 

  

Kadeti U13 
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HC Jestřábi Přelouč – sezona 2018/2019 

V letošním roce slavil náš hokejbalový klub 25 let 

od svého založení. Je nutno říci, že poslední 

sezóna před tímto jubileem nebyla zrovna z těch 

nejpovedenějších. A-tým měl ve své soutěži 

jistotu, že se nemusí obávat případného sestupu, 

jelikož do letošního ročníku nakonec nastoupilo 

jen 10 týmů a soutěž se rozšiřovala. I přesto, že 

jsme ve většině zápasech byli soupeřům 

vyrovnanými protivníky, zápasy jsme právě díky 

střelecké mizérii ztráceli někdy těsnými rozdíly. 

 

 

 

B-TÝM (2. LIGA ČECHY VÝCHOD) 

Béčko nezahájilo podzim špatně, ale postupem času se začala projevovat  

u některých špatná tréninková morálka. Ukázalo se, že bez řádného tréninku nejde 

ani druhou ligu hrát. Přesto se na poslední chvíli do play off protlačilo.  Vzhledem 

k ukončení sezóny áčka pak kluci z A týmu hodně vypomohli v sestavě a béčko 

nakonec sahalo po postupu, když ve čtvrtém zápase za stavu 2:1 na zápasy svého 

soupeře přehrávalo. Bohužel nedokázalo z velkého tlaku skórovat a v následném 

pátém zápase z play-off vypadlo. 

C-TÝM (REGIONÁLNÍ LIGA ČECHY VÝCHOD) 

C-tým byl založen hlavně pro ty hráče, kteří chodí hrát hlavně rekreačně a pro 

naše mladé, kteří končili ve starších žácích. Bohužel mnoho hráčů své 

předsezónní sliby nenaplnilo a nechali většinou C tým na holičkách. Naštěstí se 

soutěž dohrála, byť bez valného úspěchu. 

 

61. ročník Celostátního žákovského turnaje v kopané, 14. – 16. 6. 2019 

Od 14. do 16. června Přelouč žila fotbalem. Letošní v pořadí již 61. ročník 

Celostátního žákovského turnaje v kopané byl výjimečný určitě tím, že mezi hráče 

po delší pauze zavítal i jeden slovenský celek, a to FKM Karlova Ves Bratislava. 

Celkem dvanáct týmů turnaje bylo již před startem rozlosováno do dvou skupin, 

v nichž se utkal každý s každým. V pátek 14. 6. deset minut před dvanáctou se 

pod přeloučským parkem rozezněly píšťalky a 61. ročník Celostátního 

žákovského turnaje konečně začal. Prvním střelcem letošního ročníku se stal hráč 
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Mosteckého fotbalového klubu Hammerschmidt, který se prosadil v utkání proti 

RFA Pardubice, kde se oba soupeři rozešli nakonec smírně 2:2. To nejdůležitější 

finálové utkání se hrálo v neděli od 15,15 hodin a Putovní pohár Města Přelouče 

a celkové vítězství v turnaji získali mladí fotbalisté z FC Slovan Liberec a porazili 

výsledkem 4:2 Mostecký fotbalový klub. Loňský vítěz ze Znojma nakonec ve 

vyrovnaném utkání o 3. příčku nestačil na Baník Sokolov a po penaltovém 

rozstřelu se umístil na neoblíbeném 4. místě. Za čestné účasti Květy Jeriové-

Peckové, trojnásobné olympijské medailistky v běhu na lyžích a předsedkyně 

Českého klubu fair play, jejího manžela Zdeňka Pecky, dvojnásobného olympij-

ského medailisty ve veslování a za přítomnosti fotbalového brankáře FK Jablonec 

Vlastimila Hrubého, obránce FK Teplice Jana Shejbala a stopera Martina Šejvla 

z FK Pardubice si účastníci 61. ročníku Celostátního žákovského turnaje 

v kopané odnesli tato ocenění: 

 

Nejlepší střelec turnaje:     Nejlepší brankář turnaje: 

Jakub Hudák, FC Slovan Liberec   Matěj Sabo, 1.SC Znojmo FK 

(6 branek) 

 

Nejlepší obránce turnaje:    Nejlepší záložník turnaje: 

Jakub Fidra, FC Slovan Liberec   Patrik Kolář, Mostecký fot. klub 

 

Nejlepší útočník turnaje:    Nejmladší hráč turnaje: 

Petr Štancl, 1.SC Znojmo FK    Nikolas Piralič, AC Sparta Praha 

 

Nejlepší rozhodčí turnaje:    Vítěz poháru aktivity: 

Ing. Jiří Lukášek      FC Slovan Liberec (21 branek) 

 

Vítěz poháru slušnosti: 

FK Přelouč 

 

KONEČNÉ POŘADÍ 61. ROČNÍKU CŽT V KOPANÉ 

1. FC Slovan Liberec 

2. Mostecký fotbalový klub 

3. FK Baník Sokolov 

4. 1.SC Znojmo FK 

5. MFK Vyškov 

6. SK Motorlet Praha 

7. FC Písek 

8. RFA Pardubice 

9. FK Jablonec 

10. FKM Karlova Ves Bratislava 

11. AC Sparta Praha 

12. FK Přelouč 
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Zprávy ze Sokola v roce 2019 

Koncem března se dospělí členové přeloučského Sokola sešli na valné hromadě, 

aby zhodnotili uplynulý cvičební rok. Byly předneseny zprávy o činnosti odboru 

všestrannosti, společenské činnosti, stolního tenisu, basketbalu a volejbalu. Byla 

připomenuta účast našich sokolek na Sletu i výlety do míst spojených se 100. 

výročím založení naší republiky. Všechny potěšily dobré výsledky hospodaření, 

neboť zbylo i na odměny pro vedoucí oddílů, kterých je stále nedostatek, zejména 

u mládežnických složek. Ukázky jejich činnosti je možné zhlédnout pravidelně 

na mikulášských besídkách. Je chvályhodné, že do sokolovny chodí cvičit stále 

dost žen nebo že gymnastky se začínají prosazovat na soutěžích. Poděkování patří 

všem vedoucím za obětavou práci, fanouškům Sokola za přízeň a zejména městu 

Přelouč za podporu (čerpáno z čl. J. Lelkové). 

 

         Družstvo gymnastek na závodech v Chrasti                                                 Ženy na mikulášské besídce  

 

Hodnocení  hokejbalové sezony Starší žáci (Liga Čechy Východ 2018–19) 

 

Vzhledem k tomu, že náš žákovský tým čítal pouze osm hráčů a brankáře, zaměřili 

žáci přípravu především na vybudování fyzické kondice a postupně do tréninku 

zapojovali dovednost a taktické prvky. Fyzičku zvládli naprosto perfektně, kdy 

náš početně malý kádr, držel úspěšně krok se soupeři, hrajícími na tři kompletní 

formace. V průběhu ligy se zlepšovali i herně, a dokonce přijali dva nové 

spoluhráče. Všechna pozitiva přicházela za velmi aktivního přístupu všech hráčů, 

poctivé práci na tréninku, téměř zanedbatelné absence, a hlavně díky nezbytné 

podpoře rodičů. Vyvrcholením hracího období byl turnaj žáků v Hradci Králové, 
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kde starší žáci došli až do finále, kde v silné konkurenci vybojovali krásné druhé 

místo. Na úvod přehráli poměrem 5:1 výběr Královéhradeckého kraje U13 a poté 

skolili 3:0 reprezentační tým dívek U16. Tím si zajistili nejen prvenství ve 

skupině, ale i přímý postup do semifinále, kde přetlačili 

Svitavské Sršně 1:0. A tak naši mladí dravci prolétli 

celým turnajem rozlosovaným na dvě skupiny, bez 

porážky až do finále, kde po vyrovnaném boji těsně 

podlehli výběru Pardubického kraje U13, 2:3. Úspěchem 

bylo i to, že cenu pro nejužitečnějšího hráče celého 

turnaje obdržela jediná dívka v dresu přeloučského týmu 

Adéla Moravcová. Branky Jestřábů v turnaji vsítili: Filip 

Moravec 3x, Michal Moravec 2x, Milan Merta 2x, Daniel 

Rozkošný 2x, Jan Hájek, Ladislav Stárek. (čerpáno z čl. 

trenéra M. Moravce). 

 

Sokol Přelouč – oddíl gymnastiky 

 

Do oddílu gymnastiky docházelo téměř čtyřicet děvčat. Mezi nimi se našly dívky, 

které měly chuť závodit a byly ochotny dát cvičení víc než tři hodiny týdně  

v sokolovně. Kdo chce uspět, musí trénovat, posilovat a protahovat i sám doma. 

Naši jednotu nakonec reprezentovaly 27. 4. na Župním přeboru ve sportovní 

všestrannosti v Pardubicích tyto závodnice: Eva Říhová, Káťa Šandová, Andrea 

Školníková, Lucie Pajtinová, Agáta Havránková, Dominika Vohralíková, Adéla 
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Jechová, Pavlína Vančurová a Veronika Železná. Na těchto závodech však 

nestačilo jen nezkazit vypilované sestavy na koberci, lavičce, nebo kladině, 

hrazdě a přeskok. Do celkového hodnocení se započítaly i body získané  

v atletických disciplínách, šplhu a plavání. Naše závodnice si vedly velmi dobře, 

některé stály na stupních vítězů v jednotlivých disciplínách, např. Andrea byla 

třetí ve šplhu. Největší radost z umístění zažila Dominika, která vyrovnanými 

výkony ve všech disciplínách vybojovala ve své kategorii 1. místo. Znamenal to 

pro ni postup do celorepublikového přeboru, kterého se také nakonec jako 

náhradnice zúčastnila i Káťa. Tyto velké závody se uskutečnily koncem května  

v Plzni a byly pro obě velkou zkušeností a motivovaly je k dalšímu tréninku. 

Velké poděkování patří také vedoucím gymnastiky, zejména Iloně Entové, 

Dominičině mamince a Zdeňkovi Vamberskému. 

 

 

 

 

Florbalisté OREL Přelouč 

 

Muži A: Ve dvoukrajové nejvyšší regionální soutěži se mužské áčko nakonec 

dokázalo zachránit. O jediný bod se umístilo nad desátou Dobruškou v 11-členné 

lize na konečném 9. místě! Do celostátních soutěží pak postupuje z prvního místa 

soutěže Sokol Pardubice B a Dobrušku do regionálních krajských soutěží 

doprovodí ještě tým SION DDM z Hradce Králové. V dramatickém finiši se 

nakonec jako rozhodující ukázala výhra Orla A nad týmem HAGA Pardubice v 

sobotu 20. dubna poměrem 12:8, po třetinách 2:3, 6:4 a 4:1, která přinesla 

rozhodující 3 body důležité pro záchranu soutěže. Soupeř z Pardubic v utkání 
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hraném v hale ve Dvoře Králové vedl v 1. třetině již dokonce 3:1, naštěstí ještě 

před koncem této třetiny Michal Pleskot po přihrávce Honzy Pozlera dokázal 

snížit na rozdíl jediné branky. Ve druhé třetině pak HAGA opět několikrát vedla, 

konkrétně 4:2 a 5:3, ale Orlové velkou bojovností dokázali neustále kontrovat  

a dotahovat. Když pak dokonce naši nejmladší členové áčka Martin Křinka  

a Radek Mareš kolem 2. přestávky z vyrovnaného stavu 7:7 urvali dvougólové 

vedení na 9:7, tak Orel si již svoji šanci na výhru nedal vzít. Dvěma góly kapitána 

i trenéra v jedné osobě Radima Křinky a 1 gólem téměř nenahraditelného 

nahrávače Honzy Pozlera doslova urvali cenné vítězství. O jejich vůli a touze po 

vítězství svědčí i celkový poměr střel na branku 38:24 ve prospěch Orlů. 

 

Muži B: bitva v play-off o postup výš, v Pardubické krajské lize, tedy o 1 úroveň 

níže, než soutěž hraná mužským áčkem, si béčko konečným 2. místem  

v dlouhodobé části soutěže vybojovalo právo účasti v závěrečném play-off  

o postup. A protože v té době ještě nebylo jisté, zda se áčko ve vyšší soutěži 

zachrání či nikoliv, šlo béčko do play-off s úsilím o případný postup výš, pokud 

by áčko sestoupilo. Soupeři ale byli nadmíru silní: nejprve semifinále s 2. celkem 

Královéhradecké ligy, který měl zájem a mohl postoupit výš (celkově skončil 4. 

v této soutěži), týmem FbK Kostelec nad Orlicí, který béčko „vykleplo“ 7:2 (3:1, 

4:0, 0:1) a poté s vítězem 2. semifinále, týmem Florbal Primátor Náchod B. V 

tomto finále play-off pak nakonec béčko Orla prohrálo 4:7 (2:1, 2:2, 0:4), kdy až 

teprve v třetí třetině jako by došel přeloučskému týmu dech a při vyloučení Petra 

Nováka za sekání soupeř z Náchoda v 9. minutě 3. třetiny urval vedení v zápase 

poprvé na svou stranu. V rozmezí 5 minut pak přidal další 3 branky a bylo hotovo. 

Přesto je výkon béčka Orlů v celé soutěži výbornou reprezentací přeloučského 

florbalu, vždyť i v kanadském bodování celé soutěže se 2 naši hráči prodrali do 

1. pětice nejlepších – druhý byl Ladislav Jezdinský s 50 body (38 branek a 12 

asistencí), pátý pak Jan Pozler s 47 body (14 branek a 33 asistencí). A to ještě lídr 

této soutěže s 68 kanadskými body – Milan Koubek ml. z týmu FTC Vysoké Mýto 

– hrál ještě v kategorii starších žáků také za Orel Přelouč, kde florbalově 

vyrůstal… 
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Mládežnické týmy – krátké shrnutí 

 

Mládežnická družstva florbalového oddílu Orla, tedy týmy dorostu, starších žáků, 

mladších žáků a přípravky, se celou sezónu kromě pravidelného tréninku 

zúčastňovala turnajů v rámci krajských soutěží České florbalové unie ve svých 

věkových kategoriích. Někdy s lepšími, někdy s horšími výsledky, ale vždy se 

snahou předvést to nejlepší a hlavně – florbalovými zápasy se pobavit a získat tak 

motivaci pro další trénink a rozvoj nejenom florbalových dovedností. Proto 

konkrétní výsledky nejsou zase až tak důležité (čerpáno z čl. M. Kumstýře). 

 

Točil se televizní medailonek o RUGBY CLUBU PŘELOUČ, 3. 9. 2019 

 

V letošním roce se po čtyřech letech koná Mistrovství světa v ragby, které začalo 

20. září, finále je na programu 2. listopadu. Jasně nejdelší a podle mnohých také 

jasně nejvýznamnější sportovní akci planety roku 2019 hostí tentokrát Japonsko. 

Česká televize bude pro diváky zajišťovat z celého mistrovství televizní 

zpravodajství a před jednotlivé zápasy zařadí také medailonky některých klubů v 

naší republice. V úterý 3. 9. 2019 zavítal malý televizní štáb do Přelouče a natáčel 

medailonek právě o našich ragbistech. Několik slov pro tento televizní pořad 

pronesla také starostka města Irena Burešová. Pro všechny hráče a fanoušky 

přeloučského ragby to je velká pocta, že Česká televize náš klub pro medailonek 

vybrala. Aby radosti nebylo málo, 28. září 2019 oslavil RUGBY CLUB 

PŘELOUČ 45 let svého působení.  

 

 

3. ročník O pohár starostky města Přelouče mladších přípravek, 4. 9. 2019 

 

Ve středu 4. 9. 2019 v 16 h odstartoval 3. ročník O pohár starostky města Přelouče 

mladších přípravek města Přelouče v kopané. Celkem 6 týmů se utkalo systémem 

každý s každým, hrálo se podle standardních pravidel pro mladší přípravky a hrací 

doba byla 1 x 15 minut. Krátce před 18 hodinou bylo jasno. První místo získali 

hráči FK Přelouč, z čehož měli všichni v Přelouči velikou radost, ke gratulacím 
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se připojila také starostka města Irena Burešová, která všem účastníkům turnaje 

předávala společně s Michalem Koberou za FK Přelouč diplomy a ceny. Celkové 

pořadí bylo následující: 

 

1. Přelouč – nejlepší hráč týmu Leoš Mercl 

2. Chvaletice – nejlepší hráč týmu Jakub Vacek 

3. Třemošnice – nejlepší hráč týmu David Handlíř 

4. Lázně Bohdaneč – nejlepší hráč týmu Alex Bečaver 

5. Řečany nad Labem – nejlepší hráč týmu Elena Křivková 

6. Choltice – nejlepší hráč týmu Tadeáš Hubáček 

 

Nejlepší střelec turnaje Vojtěch Mareček z FK Přelouč – 12 gólů 

Nejlepší brankář turnaje Michal Novotný z Chvaletic 

Nejlepší hráč turnaje Matyáš Myslivec z Chvaletic 

  

         starostka I. Burešová předává cenu        vítězný tým FK Přelouč  
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5. Činnost města 

 

Zastupitelstvo města 

Zastupitelstvo města Přelouče mělo v roce 2019 21 členů. V průběhu roku 2019 

došlo ke změně ve složení zastupitelstva. Dne 7. 10. 2019 byla starostce doručena 

rezignace MUDr. Ilony Součkové na mandát členky zastupitelstva města. Tentýž 

den byly starostce doručeny i rezignace pana Martina Židka na postavení prvního 

náhradníka Koalice občanů Přelouče, a rezignace PaedDr. Milana Součka, 

druhého náhradníka téže kandidátní listiny. Dnem 8. 10. 2019 nastoupil na 

uvolněný mandát třetí náhradník kandidátní listiny Koalice občanů Přelouče pan 

Martin Chyba, který se ujal výkonu mandátu člena zastupitelstva města po složení 

slibu na zasedání zastupitelstva dne 22. 10. 2019. Dne 22. 1. 2019 se zastupitelé 

sešli na neveřejném pracovním jednání, na kterém jim architekti Ing. arch. Pavel 

Mudruňka, Ing. arch. Tomáš Med, Ph.D. a Ing. arch. Jan Kovář prezentovali svoje 

návrhy zástavby lokality Na Hodinářce, kde by na pozemcích města měly vyrůst 

nové bytové domy. Do dalšího „užšího“ výběru návrhů zástavby zastupitelé 

vybrali návrhy Ing. arch. Meda a Ing. arch. Mudruňky s tím, že svoje návrhy 

dopracují dle připomínek a návrhů zastupitelů. Dne 2. 4. 2019 se konalo další 

pracovní neveřejné jednání zastupitelů, na kterém svoje upravené studie zástavby 

lokality Na Hodinářce prezentovali Ing. arch. Med a Ing. arch. Mudruňka. 

Zastupitelé se závěrem většinově shodli, že vítězným návrhem je návrh Ing. arch. 

Mudruňky. V průběhu roku 2019 se uskutečnilo celkem 6 řádných veřejných 

zasedání Zastupitelstva města Přelouče, na kterých bylo přijato celkem 397 

usnesení.  

Seznam zastupitelů: 

Bc. Irena Burešová, RSDr. Jaroslav Čapský, Ing. Pavel Hrdý, Martin Chyba 

(mandát od 8. 10. 2019), Mgr. Zuzana Jánská, Ing. Mgr. Radim Jelínek, Ph.D., 

MVDr. Tomáš Konečný, Ing. Lukáš Kuchyňka, Ing. Mgr. Zdeňka Kumstýřová, 

Martin Macháček, Ing. Ivan Moravec, Ing. Martin Moravec, Ph.D., Miroslav 

Nedbal, Mgr. Lubor Pacák,Vít Priessnitz,  Mgr. Vlastimil Rambousek, Mgr. Šárka 

Sovová, MUDr. Ilona Součková (mandát do 7. 10. 2019), Martin Šmíd, Mgr. Petr 

Veselý, Mgr. Ivan Vrága, MVDr. Zdeněk Zeman. 
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Rada města 

V roce 2019 se rada města sešla celkem k 25 schůzím, na kterých přijala 

dohromady 1 063 usnesení. Rada pracovala ve složení: Bc. Irena Burešová, Ing. 

Mgr. Zdeňka Kumstýřová, Martin Macháček, Ing. Ivan Moravec, Mgr. Lubor 

Pacák, Ing. Pavel Hrdý, Mgr. Petr Veselý. 

 

Odbor správy majetku 

 

Rok 2019 byl pro Odbor správy majetku značně náročný. Bylo to dáno nejen 

množstvím zajišťovaných či realizovaných akcí, ale i skutečnostmi, které se 

objevily až v průběhu roku a ovlivnily jeho činnost. Výše vynaložených 

finančních prostředků sice nedosáhla té úrovně jako v roce 2018, kdy se 

realizovala řada významných stavebních akcí za pomoci dotačních prostředků, 

které převýšily finanční prostředky investované v tomto roce městem, ale rozdíl 

mezi nimi nebyl tak propastný a zajistit veškeré vytčené cíle v této finanční výši 

na akcích menšího rozsahu vyžadovalo pro všechny pracovníky odboru velké 

úsilí. Akcí s největším objemem vynaložených prostředků byla rekonstrukce ulice 

Boženy Němcové. Svou výší vynaložených finančních prostředků 8,368 mil. Kč 

rekonstrukci ulice B. Němcové doháněla 3. etapa regenerace sídliště U školy. Tou 

byla završena řadu let trvající postupná regenerace panelových sídlišť v Přelouči. 

Obyvatelé části Jižní ulice se dočkali zrekonstruovaných chodníků, 

zrekonstruovaných a nových parkovacích stání, sportovních hřišť, nového 

mobiliáře, sadových úprav s výsadbou stromů a rovněž též nového veřejného 

regulovatelného LED osvětlení. Další velkou akcí ve výši 5,9 mil. Kč byla úprava 

stávajícího parkoviště, výstavba nového parkoviště a autobusové zastávky  

v Jaselské ulici. Další stavební akci města spojenou s možností parkování 

zaměstnanců společnosti KIEKERT CS, s.r.o., byla rekonstrukce parkoviště  

u areálu společnosti BISS, s.r.o., s nákladem 2,75 mil. Kč. Další finančně 

významnou akcí byla výměna oken v budově základní školy na Masarykově 

náměstí čp. 45. Nákladem 4,575 mil. Kč tak škola získala nová okna a přiřadila 

se k jiným školním budovám ve městě, kde proběhla výměna oken již dříve.  

U této školní budovy rovněž probíhala výměna střešní krytiny, jejíž neustálé 

opravy přesáhly únosnou mez. Ta však nemohla být v celém rozsahu dokončena, 

neboť v průběhu prací byly zjištěny statické poruchy v jedné části budovy, 

ovlivňující její dokončení. Významnou akcí, co se týče škol byla rekonstrukce 

sociálních zařízení v budově základní školy ve Smetanově ulici čp. 1509  

s nákladem 1,963 mil. Kč, která navázala na již dříve provedenou obdobnou 

rekonstrukci v budově školy ve Školní ulici a na loňské snížení energetické 

náročnosti obou budov s výměnou otvorových výplní, zateplením obvodového 

pláště a se vzduchotechnickým větráním učeben. Rovněž na předškolní  

a umělecké školství město nezapomíná. V mateřské škole v Kladenské ulici byla 

provedena nákladem 740 tis. Kč rekonstrukce části areálových chodníků, za 325 
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tis. Kč došlo ke statickému podepření základů a k rekonstrukci podlahy vstupní 

části 2. pavilonu, hodnotu 211 tis. Kč mělo odstranění přestárlých dřevin v areálu 

školy a nová výsadba stromů a keřů, za 140 tis. Kč byla vyměněna část vstupních 

bran a branek do areálu školy. Město se také zaměřilo na revitalizaci zahrady  

u domu čp. 845 v Kladenské ulici. V něm sídlí skautská organizace, klub Sluníčko 

pro maminky s těmi nejmenšími dětmi a sportovní organizace se zaměřením na 

bojová umění. Vzniklo na ní nové sportovní hřiště, byla zde instalována 

workoutová sestava, své místo zde našlo i malé dětské hřiště a celý prostor i jeho 

okolí doplnila vhodná výsadba stromů a keřů. Investované finanční prostředky  

ve výši 749 tis. Kč ocení při využívání zahrady nejen všechny zde sídlící 

organizace, ale i ostatní občané města. Další finanční prostředky putovaly  

do rekonstrukcí komunikací, například to byla již zmíněná rekonstrukce Tyršovy 

ulice, dále rekonstrukce v ulicích Zborovské, Českobratrské, Pardubické, 

Choceňské a dalších. Obnova a rekonstrukce veřejného osvětlení je jedním  

ze stěžejních úkolů v investiční politice města. Ta je součástí veškerých 

rekonstrukcí městských komunikací, pokud je s nimi spojeno veřejné osvětlení,  

a provázela tak řadu již zde uvedených rekonstrukcí komunikací. V místních 

částech nebyly v roce 2019 vynaloženy finanční prostředky v takovém objemu, 

jako tomu bylo v jiných letech. Z těch významnějších mimo již výše uvedené 

veřejné osvětlení se jedná o výstavbu části splaškové kanalizace v Klenovce  

za 1,113 mil. Kč, související s developerským projektem v „Třešňovce“, a plochy 

pro míčové hry za 85 tis. Kč, výstavbu kanalizačních přípojek ve Lhotě  

a Škudlech pro jednotlivé nemovitosti občanů za 3,381 mil. Kč, dokončení 

výstavby multifunkčního sportovního hřiště v Lohenicích za 796 tis. Kč, kde 

rovněž proběhla rekonstrukce podlahy ve společenském sále domu čp. 17 za 473 

tis. Kč a jeho vybavení novým nábytkem za 128 tis. Kč a oprava podlahy  

v klubovně hasičů v Tupesech za 109 tis. Kč, kde byly rovněž za částku 80 tis. Kč 

upraveny problematické mříže na uličních vpustích u silnice III. třídy. Nelze do 

kroniky vměstnat všechny projekty tohoto roku. Celková prostavěnost  

na investičních akcích a údržbě majetku města za rok 2019 činila částku 88,35 

mil. Kč a byla o cca 15 mil. Kč nižší než v roce 2018. Oproti počtu 99 položek, 

vykazovaných v jejich přehledu v roce 2018, je v přehledu roku 2019 vykazováno 

135 položek, což je nárůst cca 36 %. 

 

Evidence obyvatel 

 

Počet obyvatel města k 31. 12. 2019 (st. příslušnost ČR) bylo 8 726. Do našeho 

města se letos přistěhovalo 248 obyvatel, 179 se jich přestěhovalo a 214 

odstěhovalo. Zemřelo 90 občanů a narodilo se celkem 96 nových občánků.  
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Osadní výbor Klenovka 

 

Sedmičlenný osadní výbor po volbách uskutečněných v listopadu 2018 a po 

odstoupení dvou členů pracoval většinu roku v tomto složení: Libor Skala, Jiří 

Pavlas, Lukáš Zeman, Pavel Bažant, Miroslav Šváb, Stanislav Tyler a Miloslav 

Bažant. Osadní výbor městské části Klenovka se v roce 2019 sešel na pravidelném 

jednání celkem devětkrát (25.1., 22.2., 29.3., 26.4., 30.5., 19.7., 13.9., 18.10., 

29.11.). Na svých jednáních projednával kromě vlastní činnosti také informace ze 

zasedání zastupitelstva a rady města Přelouče. Po celý rok jsme se snažili, aby 

úkoly na nás kladené od spoluobčanů nebo ze strany města byly splněny včas a  

v plném rozsahu. Hlášení místního rozhlasu probíhala tak, aby byli občané včas a 

řádně informováni. Místní nohejbalový klub „Klondajk Klenovka“ hrající 3. třídu 

okresní soutěže obsadil v této soutěži 11. místo. 

 

 

Osadní výbor Lohenice 

 

Osadní výbor Lohenice se ke svým jednáním sešel celkem 8 x ve složení David 

Doležal, Miroslav Doležal, Marek Šmejda, Roman Salfický, Jaromír Dobruský, 

Martina Adámková, Kateřina Cápayová. Projednávaly se aktuální problémy  

ze života Lohenic, organizovaly se standardní společenské i sportovní akce. 

 

 

Osadní výbor Mělice 

 

Osadní výbor Mělice v tomto volebním období pracoval se 7 členy: Aleš Kouba, 

Jaroslav Kopecký, Jana Pejřilová, Stanislav Pejřil, Lubomír Vojtíšek, Miroslav 

Vokál, Radoslav Kovář. Osadní výbor se sešel 8x se 100% účastí a projednával 

dle důležitosti jednotlivé akce a záležitosti týkající se chodu obce Mělice. 

 

Komise místní samosprávy Lhota – Škudly 

 

Komise místní samosprávy Lhota – Škudly měla v roce 2019 pět stálých členů. 

Scházela se dle potřeby, a to od druhé poloviny roku, kdy z iniciativy několika 

občanů Lhoty a Škudel vznikla. Komise se zabývala problémy v obci, např. 

dokončovacími pracemi kolem kanalizace, dopravní situací zejména ve Lhotě. 

Postupně se nám dařilo opravovat, zkulturňovat a vybavovat prostory bývalého 

úřadu tak, aby se zde lidé mohli důstojně setkávat. Podařilo se osázet obě obce 

mnoha dřevinami. Dle potřeby probíhala hlášení v místním rozhlase, občané tak 

byli vždy včas informováni. Členové komise se také aktivně zapojovali do akcí 

pořádaných pro občany (dýňová cesta, mikulášská a vánoční besídka atd.). 
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Komise místní samosprávy Štěpánov 

 

KMS ve Štěpánově měla 7 členů. V roce 2019 bylo uspořádáno 9 schůzí, vždy 

téměř se 100% účastí. V průběhu roku byly vyvěšovány na úřední desce 

informace pro občany. Na schůzích KMS bylo projednáno a organizačně zajištěno 

provedení mnoho akcí – jmenujme alespoň některé: 

 

• vítání a rozloučení s prázdninami 

• na dětském hřišti rozsvícení dýní "akce Halloween" 

• rozsvícení vánočního stromu a mikulášská nadílka pro děti v obci 

• nákup a montáž zahradního domku na dětské hřiště 

 

 

Komise místní samosprávy Tupesy 

 

Nová pravidla města o zřizování a činnost komisí místní samosprávy přinesla 

něco nového do života v naší obci. Občané si mohli sami navrhnout členy komise 

a poté požádat radu města o její zřízení. Dnes má komise 7 členů a její schůzová 

činnost je sice trochu nepravidelná, ale vždy tak, aby úkoly na ní kladené byly 

plněny a účast členů na jednáních byla co nejvyšší. Po celý rok jsme se snažili 

zachovat úroveň a rozsah akcí, na které byli naši spoluobčané zvyklí  

z předchozích let a nebránili jsme se ani při zřizování nových za spolupráce jediné 

společenské organizace, kterou je Sbor dobrovolných hasičů. 

 

 

 

 
 


